

Internal Revenue Department
Tax Service Directorate


Internal Revenue Department Internal Revenue Department Internal Revenue Department Internal Revenue Department Internal Revenue Department Internal Revenue Department
Director: 018-252546, Office: 018-389311, 018-389322
Fax: 018-379408, e-mail: ird.ctpsu@e-mopf.gov.mm

စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန အခွန်ဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုဌာနခွဲ

အကြောင်းအရာ။ အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေ အတွဲ (၁၁) ဖြန့်ဝေခြင်း
ရည်ညွှန်းချက် ။ ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန၏ ၁-၁၂-၂၀၂၃ ရက်စွဲပါ စာအမှတ်၊ ၁၆(၆)/ ဥစ-၁/
ပတခ/ ၂၀၂၃(၉၃၈၁)

၁။ အထက်အကြောင်းအရာပါကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အခွန်မှူးများအနေဖြင့် အခွန်ပညာပေးရှင်းလင်းပွဲများတွင် အသုံးပြုနိုင်ရန်နှင့် အခွန်ထမ်းများ၏ မေးမြန်းချက်များကို ဖြေကြားနိုင်ရန် အခွန်ထမ်းဝန်ဆောင်မှုဗဟိုအဖွဲ့ရုံး(ရန်ကုန်)၊ အခွန်ဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုရုံး(မန္တလေး)၊ အခွန်ဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုရုံး(နေပြည်တော်) နှင့် ပြန်ကြားရေးအဖွဲ့(နေပြည်တော်) တို့မှ ပေးပို့လာသည့် အခွန်ဆိုင်ရာအမေး/အဖြေများအပေါ် အခြေခံ၍ ပြုစုထားသော အခွန်ဆိုင်ရာအမေး/အဖြေအတွဲ (၁) မှ (၉) အထိကို အခွန်ဆိုင်ရာကြီးကြပ်ရေးဌာနခွဲမှ ဖြန့်ဝေခဲ့ပြီး၊ ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန၏ ၁၀-၈-၂၀၂၂ ရက်စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ်၊ ၁၆၄/၂၀၂၂ ဖြင့် ဖွဲ့စည်းခဲ့ပြီးဖြစ်သည့် အခွန်ဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုဌာနခွဲအနေဖြင့် ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံမှ အတည်ပြုချက်ရရှိပြီးဖြစ်သည့် ၂၀၂၁-၂၀၂၂ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် အခွန်ဆိုင်ရာအမေး/အဖြေ အတွဲ (၁၀) ကို ၂၆-၉-၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် ဖြန့်ဝေခဲ့ပြီး ဖြစ်ပါသည်။

၂။ အခွန်ဆိုင်ရာအမေး/အဖြေအတွဲ (၁၁) ကို ရည်ညွှန်းပါစာဖြင့် သက်ဆိုင်ရာဌာနမှူးများ၊ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးများ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူးများအနေဖြင့် မိမိတို့လက်အောက်ရှိ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးများအား ဆက်လက်ဖြန့်ဝေပေးနိုင်ပါရန်နှင့် ဌာနတွင်း ဝန်ထမ်းများသိရှိလေ့လာမှတ်သားနိုင်ရန်အတွက် အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေအတွဲ (၁၁) အား ဤစာနှင့်အတူ ပူးတွဲပေးပို့အကြောင်းကြားအပ်ပါသည်။


(ဥန်စိန်ဂီ)
ညွှန်ကြားရေးမှူး

ဌာနမှူးများ၊ အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာအခွန်ရုံး (၁)၊ (၂)
ဌာနမှူးများ၊ အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံး (၁)၊ (၂)၊ (၃)၊ (၄)၊ (၅)
တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးများ(အားလုံး)
ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး

စာအမှတ်၊ ပတခ/ ဝဆမ/ ရက (စု-၅) / ၂၀၂၃ (၃၉၀၅)

ရက် စွဲ၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ် ၊ ဒီဇင်ဘာ လ ၄ ရက်

မိတ္တူကို

ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်(အားလုံး)၊ ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန

ဌာနခွဲညွှန်ကြားရေးမှူး(အားလုံး)၊ ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန

ပြန်ကြားရေးအဖွဲ့ (ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန Websiteတွင်လွှင့်တင်ပေးနိုင်ပါရန် Soft Copy ပူးတွဲပေးပို့ပါသည်။)

ရုံးလက်ခံ

မျှောစာတွဲ

အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေများ အတွဲ (၁၁)

(အထွေထွေ)

- အမေး။ ၁။
အဖြေ။ e-Filing ဖြင့် သုံးလပတ် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကြေညာလွှာ တင်သွင်းရန်ကိစ္စ မေးမြန်းခြင်း အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးနှင့် အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးများ၏ အခွန်ထမ်းကုမ္ပဏီများအနေဖြင့် အခွန်ကြေညာလွှာတင်သွင်းခြင်းများကို ၁-၁၂-၂၀၂၁ ရက်နေ့မှစတင်၍ အီလက်ထရောနစ် (e-Filing) စနစ်နည်းဖြင့်သာ ကြေညာလွှာ တင်သွင်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။ သုံးလပတ်ကုန်သွယ်ခွန်ကြေညာလွှာ ကို e-Filing ဖြင့် တင်သွင်းရန် IRD website သို့ ဝင်ရောက်၍ Account Registration ပြုလုပ်ပြီး အချက်အလက်များဖြည့်သွင်း၍ သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးမှ အတည်ပြုချက်ရရှိပြီးပါက ကြေညာလွှာများကို တင်သွင်းနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ e-Filing တွင် လက်မှတ်ထိုးမည့် အခွန်ထမ်း၏ ဝန်ခံချက်လက်မှတ် မှတ်တမ်းကိုဆိုင်ရာရုံးသို့ လူကိုယ်တိုင် ဖြစ်စေ၊ စာတိုက်မှ ဖြစ်စေ ကြိုတင်ပေးပို့ထားရမည်ဖြစ်ပါသည်။ e-Filing ဖြင့် ကြေညာလွှာ တင်သွင်းမှုကို လွယ်ကူစွာဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန၏ website ဖြစ်သည့် www.ird.gov.mm ရှိ media တွင် ဝင်ရောက်လေ့လာနိုင်မည် ဖြစ်ပြီး အဆင်မပြေမှုအား e-payment section ၏ ဖုန်းနံပါတ် ၀၁-၈၃၇၉၀၂၁ နှင့် ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးသို့ အသေးစိတ် ဆက်သွယ်မေးမြန်း ဆောင်ရွက်နိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။
- အမေး။ ၂။
အဖြေ။ e-Filing Management System ဖြင့် ကြေညာလွှာတင်သွင်းစဉ် Account Register ပြုလုပ်ပုံအား သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း
e-Filing Management System ဖြင့် ကြေညာလွှာတင်သွင်းမည်ဆိုပါက ပြည်တွင်း အခွန်များဦးစီးဌာန၏ website ဖြစ်သော www.ird.gov.mm ၏ e-Filing services Login Here မှတစ်ဆင့် link ဝင်ရောက်၍ လည်းကောင်း၊ (<https://efiling.ird.gov.mm>) link မှလည်းကောင်း ဝင်ရောက်၍ စနစ်အသုံးပြုခွင့်အတွက် ပထမဦးစွာ Account Register ကို အောက်ပါအတိုင်းအဆင့်ဆင့်ဆောင်ရွက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ အခွန်ထမ်း ကိုယ်တိုင်တင်သွင်းခြင်း ဖြစ်ပါက User Type တွင် Taxpayer ကို ရွေးရမည်ဖြစ်ပြီး ကြေညာလွှာကို အခွန်ထမ်းမှ တင်သွင်းခြင်းမဟုတ်ဘဲ ဆောင်ရွက်ခယူ၍ ကြေညာလွှာ ဖြည့်သွင်းသူမှ တင်သွင်းခြင်းဖြစ်ပါက Paid Preparer ကို ရွေးရမည်ဖြစ်ပါသည်။
- Tax office တွင် သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးကိုရွေးပါ
 - TIN Number တွင် ကြေညာလွှာတင်သွင်းမည့် ကုမ္ပဏီ၏ဂဏန်း ၉ လုံးပါ TIN ကိုထည့်ပါ
 - E-mail တွင် မိမိအသုံးပြုလိုသည့် e-mail ကိုထည့်ပါ
 - Phone Number တွင် e-Filing ကိစ္စအတွက် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ရမည့် ဖုန်းနံပါတ်ထည့်ပါ

- CAPTCHA Code ကိုထည့်သွင်းပြီးပါက Register Button ကို နှိပ်ပါ
- “Registration has finished” ဟုပေါ်ပေါက်လာပါက Registration Request ပြုလုပ်ခြင်းပြီးစီးပြီဖြစ်ပါသည်။

ဌာနဘဏ်မှ အချက်အလက်များစစ်ဆေးပြီးပါက Account Register ကို အတည်ပြုသည့် E-mail ပေးပို့ပါမည်။ ဌာနမှပေးပို့သော Registration Confirm e-mail မှ တစ်ဆင့် စနစ်အသုံးပြုနိုင်ပါရန် အတွက် မိမိနှင့် သက်ဆိုင်သည့် အချက်အလက်များနှင့် လျှို့ဝှက်ကုဒ် ထည့်သွင်းပါ။ ထို့နောက် “Confirm e-mail” ကို Click နှိပ်ပါ “Account is ready” ဟုပေါ်က login ဝင်ရောက်အသုံးပြုနိုင်ပြီဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၃။
အဖြေ။

ပုဂ္ဂလိကဘဏ်၏ Cheque ဖြင့် အခွန်ပေးသွင်း၍/မရ သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း
ပုဂ္ဂလိကဘဏ်များရှိ မိမိတို့၏ဘဏ်ငွေစာရင်းမှ အီလက်ထရောနစ် ငွေပေးချေမှု နည်းလမ်းများဖြင့်လည်းကောင်း၊ မိုဘိုင်းငွေပေးချေမှုနည်းလမ်းများ (Mobile Banking, Mobile Payment) ဖြင့်လည်းကောင်း၊ MPU Debit Card/ MPU Corporate Debit Card ကို အသုံးပြု၍လည်းကောင်း မြန်မာ့စီပွားရေးဘဏ်၊ ဘဏ်ခွဲများရှိ သက်ဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး၏ဘဏ်စာရင်းသို့ ပေးဆောင်နိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ နိုင်ငံပိုင်ဘဏ်များတွင် ငွေစာရင်းဖွင့်လှစ်ထားသည့် အခွန်ထမ်းများအနေဖြင့်သာ Cheque လက်မှတ်ကို အသုံးပြု၍ စာရင်းပြောင်း (Transfer) နည်းဖြင့် အခွန်ပေးဆောင်နိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၄။
အဖြေ။

အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းမှ လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန် မည်သည့်ရုံးနှင့် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ရမည်နှင့် မည်သည့်စာရွက်စာတမ်းအထောက်အထားများ လိုအပ်သည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း
အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းမှ လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရာတွင် အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းသည် အခွန်ထမ်းမှတ်ပုံတင်အမှတ်မရှိသေးပါက (TIN Certificate) ရရှိအောင် ဦးစွာဆောင်ရွက်ရမည်ဖြစ်ပြီး (TIN) ရရှိပါက အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး (၁) နှင့် ဆက်သွယ်၍ Online Payment ဖြင့်ပေးသွင်းနိုင်ကြောင်း အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းများ၏ အခွန်ထမ်းမှတ်ပုံတင်အမှတ်ရရှိရန် အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၇၉/၂၀၂၀၊ ညွှန်ကြားလွှာအမှတ် ၄/၂၀၂၁ နှင့်အညီ အောက်ပါ အချက်အလက်များဖြင့် လျှောက်ထားရယူနိုင်ပါကြောင်း-

- (၁) အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းများအခွန်ထမ်းမှတ်ပုံတင်အမှတ်လျှောက်လွှာ၊
- (၂) တည်ဆဲဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်နှင့်အညီ သက်ဆိုင်ရာအစိုးရဌာန သို့မဟုတ် အစိုးရ အဖွဲ့အစည်း၊ (အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာန၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုမ္ပဏီများ ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနစသည်) နှင့် အခြားအဖွဲ့အစည်းများက အသိအမှတ်ပြုထုတ်ထားသည့်မှတ်ပုံတင်လက်မှတ်၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုမ္ပဏီများညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာန (Dica) ဖြစ်ပါက (Company Extract Form)

(၃) MOU (နားလည်မှုစာချုပ်သို့) တို့ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၅။

အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းများမှ အခွန်ထမ်းမှတ်ပုံတင် TIN ရရှိပြီးသော အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်လျှောက်ထားရာတွင် လိုအပ်သောအချက်အလက်များအားမေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် အခွန်ထမ်းမှတ်ပုံတင်အမှတ် (TIN) ရရှိပြီး (၁) လအတွင်း အဖွဲ့အစည်း၏ Letter Head ဖြင့် အခွန်ထမ်းဝန်ဆောင်မှုဗဟို အဖွဲ့ရုံး၊ အဖွဲ့ခေါင်းဆောင်ထံလိပ်မူ၍ အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းအဖြစ် အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်လျှောက်ထားရာတွင် “အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်း အဖြစ် အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်လျှောက်ထားခြင်း” ဟု အကြောင်းအရာဖော်ပြပြီး ထိုက်သင့် ရုံးခွန်တံဆိပ်ခေါင်း ၂၀၀ ကျပ် ကပ်နှိပ်၍ လျှောက်ထားရမည်ဖြစ်ပြီး လျှောက်လွှာနှင့်အတူ စီမံကိန်း၊ ဘဏ္ဍာရေးနှင့်စက်မှုဝန်ကြီးဌာန၏ အမိန့်ကြော်ငြာ စာအမှတ် (၇၉/၂၀၂၀) အရ အောက်ပါအထောက်အထားများကိုပြည့်စုံစွာ ပူးတွဲ လျှောက်ထားရမည် ဖြစ်ပါသည်-

- (က) အခွန်ထမ်းမှတ်ပုံတင်အမှတ် TIN ကို အသုံးပြု၍ မြန်မာနိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ်က လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့် ဘဏ်တစ်ခုခုတွင် ဖွင့်လှစ်ထားသည့် ဘဏ်စာရင်းအမှတ်၊
- (ခ) တည်ဆဲဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်နှင့်အညီ သက်ဆိုင်ရာအစိုးရဌာန သို့မဟုတ် အစိုးရ အဖွဲ့အစည်း (အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာန၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့်ကုမ္ပဏီများ ညွှန်ကြားမှု ဦးစီးဌာန စသည်) နှင့်အခြားအဖွဲ့အစည်းများက အသိအမှတ်ပြုထုတ်ပေးထား သည့် မှတ်ပုံတင်လက်မှတ်၊
- (ဂ) အဖွဲ့အစည်း၏ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေအနေ ဖော်ပြချက်၊ သင်းဖွဲ့မှတ်တမ်း၊ သင်းဖွဲ့ စည်းမျဉ်း မိတ္တူနှင့် ပြင်ဆင်/ဖြည့်စွက်ခြင်းများရှိပါက ယင်းတို့၏မိတ္တူ။
- (ဃ) လျှောက်ထားသည့်နှစ်မတိုင်မီ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်၏ နှစ်ချုပ်ဘဏ္ဍာရေးရှင်းတမ်း၊
- (င) အကျိုးအမြတ်မယူသောအဖွဲ့အစည်းအဖြစ် မိမိတို့ဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် အချက် အလက်မှတ်တမ်းများနှင့်အတူ လျှောက်ထားရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၆။

ကုမ္ပဏီများမှလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့်ငွေကြေး (Functional Currency) အဖြစ် အသုံးပြုသည့် စီးပွားရေးအနေဖြင့် ငွေလဲလှယ်နှုန်းအရပေါ်ပေါက်သည့် အရုံးနှင့် အမြတ်ကိစ္စ အားသိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် လိုက်နာကျင့်သုံးရန် သတ်မှတ်ချက် ၁/၂၀၂၀ ၏ နိုင်ငံတကာ စာရင်းကိုင်စံ ၂၁ နှင့် မြန်မာနိုင်ငံစာရင်းကိုင်စံ ၂၁ တို့အရ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်းမှ ရရှိသည့် နိုင်ငံခြားငွေကြေးကို လုပ်ဆောင်ချက်ပေါ်ပေါက်သည့်နေ့ရှိ ငွေလဲလှယ် နှုန်းဖြင့် တန်ဖိုးသင့်၍ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့် ငွေကြေး (Functional Currency) အဖြစ်ဦးစွာ စာရင်းရေးသွင်းရမည်ဖြစ်သည်။ ဝင်ငွေရရှိသည့်နေ့ရှိ ငွေလဲလှယ်နှုန်းနှင့်

လုပ်ဆောင်ချက် ပေါ်ပေါက်သည့်နေ့ရှိ ငွေလဲလှယ်နှုန်းအကြား ကွာခြားသည့် ပမာဏကို အမြတ် သို့မဟုတ် အရှုံးအဖြစ်စာရင်းရေးသွင်းရမည်ဖြစ်သည်။ စာရင်း ပိတ်သည့်နေ့ (Balance Date) အထိ ပေးချေခြင်း မရှိသေးသောကျန်ရှိသည့် ငွေကြေး ပမာဏကို အဆိုပါ စာရင်းပိတ်သည့်နေ့ (Balance Date) ရှိငွေလဲလှယ်နှုန်းဖြင့် ပြန်လည်တန်ဖိုးသင့်ရမည် ဖြစ်သည်။ စာရင်းကိုင်စံများအရ အရှုံး/အမြတ်စာရင်းတွင် ငွေလဲလှယ်နှုန်းကြောင့် ပေါ်ပေါက်သည့်အမြတ် သို့မဟုတ် အရှုံးတို့ကို မည်သို့ပင် စာရင်းရေးသွင်းစေကာမူ မြန်မာနိုင်ငံအခွန်ဥပဒေများအရ အမှန်တကယ်ပေါ်ပေါက် ခြင်းမရှိသည့် အမြတ်နှင့် အရှုံး တို့ကို စည်းကြပ်ခွင့်/ နုတ်ပယ်ခွင့်ရှိမည် မဟုတ်ပါ။ အသေးစိတ်သိရှိလိုပါက လိုက်နာ ကျင့်သုံးရန် သတ်မှတ်ချက် ၁/၂၀၂၀ အား ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန၏ website ဖြစ် သော www.ird.gov.mm ၏ policy & law ထဲတွင် ဝင်ရောက်ကြည့်ရှုနိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၇။ အခွန်စည်းကြပ်မှုအား သက်ဆိုင်ရာအခွန်ကာလကုန်ဆုံးပေါ်က မည်သို့ဆောင်ရွက် ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ အခွန်စည်းကြပ်မှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၉၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ စည်းကြပ်မှုအသစ် (သို့မဟုတ်) ပြင်ဆင်စည်းကြပ်မှုအပါအဝင် စည်းကြပ်မှု တစ်ခုခုကို စည်းကြပ်မှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်ရာအခွန်ကာလကုန်ဆုံးပြီး ခြောက်နှစ်အတွင်း ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသည်။ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ အောက်ပါစည်းကြပ်မှုတစ်ရပ်ရပ်တွင် စည်းကြပ်မှုနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် သက်ဆိုင်ရာ အခွန်ကာလကုန်ဆုံးပြီး ၁၂ နှစ်အတွင်း စည်းကြပ်မှုအသစ် သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်စည်းကြပ်မှုပြုနိုင်သည်-

- (၁) ပုဒ်မ ၂၇၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) အရ စည်းကြပ်မှု၊
- (၂) မူလစည်းကြပ်မှုသည် အခွန်ထမ်း၏ လိမ်လည်လှည့်ဖြားမှုကြောင့် သို့မဟုတ် တမင်လျစ်လျူရှုမှုကြောင့်မမှန်မကန်သော သတင်းအချက်အလက်အပေါ် အခြေခံ၍ပြုလုပ်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါက ပုဒ်မ ၂၈၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ စည်းကြပ်မှု တို့ ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၈။ ကုမ္ပဏီတွင် e-mail လိပ်စာ ပြောင်းလဲခြင်းအတွက် မည်သို့ဆောင်ရွက်ရမည်ကို သိရှိလို ၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီတွင် e-mail လိပ်စာ ပြောင်းလဲခြင်းအတွက် အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှု ဥပဒေ ပုဒ်မ ၉၊ ပုဒ်မခွဲ (စ) အရ အခွန်စည်းကြပ်ခံယူလျက်ရှိသောသက်ဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးသို့ သတင်းအချက်အလက်ပြောင်းလဲမှုပုံစံ ပတခ(ကသခ)-၀၁-၀၃ ကို စာဖြင့်တင်ပြရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ထိုသို့ တင်ပြရာတွင် ကုန်သွယ် လုပ်ငန်းခွန်ဥပဒေ၊ အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေတို့နှင့် သက်ဆိုင်သည့်ကိစ္စ ဖြစ်ပါက ပြောင်းလဲမှု ပြုလုပ်ပြီး ၁၅ ရက်အတွင်း၊ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ကိစ္စရပ် ဖြစ်ပါကပြောင်းလဲ

မူပြုလုပ်ပြီး တစ်နှစ်အတွင်း ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံစာဖြင့် အကြောင်းကြားရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၉။ ကုမ္ပဏီ၏ စာရွက်စာတမ်းအထောက်အထားများကို ထိန်းသိမ်းရန်ပျက်ကွက်ပါက မည်သည့်ဒဏ်ကြေးငွေများပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း
အဖြေ။ ကုမ္ပဏီ၏ လိုအပ်သည့်စာတမ်းအမှတ်အသားများ ထိန်းသိမ်းရန်ပျက်ကွက်ပါက ပျက်ကွက်မှုအတွက် အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၇၀၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ပျက်ကွက်မှုဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသည့် ရက်တစ်ရက်ချင်းစီအတွက်ဖြစ်စေ၊ ရက်တစ်ရက် ၏ တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းအတွက်ဖြစ်စေ ပုဒ်မခွဲ (ခ) ပါ ဒဏ်ကြေးငွေသည်-

- (၁) ကျပ် ငါးသိန်း ထက်မပိုသည့် အခွန်ပေးဆောင်ရန် တာဝန်ရှိသူဖြစ်ပါက ပျက်ကွက်မှု ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသည့် ရက် တစ်ရက်စီ အတွက် တစ်ရက် လျှင် ကျပ်ငါးထောင်ဖြစ်သည်။
- (၂) ကျပ် သိန်း၅၀ ထက်မပိုသည့် အခွန်ပေးဆောင်ရန် တာဝန်ရှိသူဖြစ်ပါက ပျက်ကွက်မှုဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသည့် ရက် တစ်ရက်စီ အတွက် တစ်ရက် လျှင် ကျပ် ငါးသောင်းဖြစ်သည်။
- (၃) ကျပ် သိန်း ၅၀ ထက်ကျော်လွန်သည့် အခွန်ပေးဆောင်ရန် တာဝန်ရှိသူဖြစ်ပါ က ပျက်ကွက်မှု ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသည့် ရက် တစ်ရက်စီ အတွက် တစ်ရက်လျှင် ကျပ် တစ်သိန်း ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၀။ e-Filing ဖြင့် ကြေညာလွှာတင်သွင်းနေစဉ် e-mail address မှားယွင်းသွားပါသဖြင့် မည်သို့ဆောင်ရွက်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း
အဖြေ။ ပုဂ္ဂိုလ်စုအခွန်ထမ်းများ အီလက်ထရောနစ်စနစ် (e-Filing) ဖြင့် ကြေညာလွှာ တင်သွင်းဆောင်ရွက်ရာတွင် အခက်အခဲများ၊ မှားယွင်ချက်များအား အီလက်ထရောနစ် ဝန်ဆောင်မှုနည်းပညာဆိုင်ရာ အကူအညီပေးရေးစင်တာ (e-Services Helpdesk Center) အမှတ် (၅၉/၆၁)၊ မြေညီထပ်၊ ပန်းဆိုးတန်းလမ်း၊ ကျောက်တံတားမြို့နယ်၊ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး (ဖုန်းနံပါတ် ၀၁-၈၃၇၈၃၇၁၊ ၀၁-၈၃၇၀၁၉၅) တို့သို့ ဆက်သွယ် ဆောင်ရွက်နိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၁၁။ မပြေကျန်ငွေဆိုသည့် စကားရပ်အား သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း
အဖြေ။ အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၄၅၊ ပုဒ်မခွဲ (က) တွင် အခွန်ပေးဆောင်ရန် သတ်မှတ်ရက်တွင် အခွန်တစ်ရပ်ကို ပေးဆောင်ခြင်းမရှိပါက ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် သည် အခွန်ထမ်းထံသို့ အခွန်ပေးဆောင်ရန်တောင်းခံသည့် အကြောင်းကြားစာကို ပေးပို့မည်ဖြစ်ပြီး အကြောင်းကြားစာလက်ခံရရှိသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း အခွန်ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ပါက မပေးဆောင် သည့်အခွန်ကို မပြေကျန်ငွေအဖြစ် လည်းကောင်း၊ ယင်းအခွန်ထမ်းအား ပျက်ကွက်သူအဖြစ် လည်းကောင်း သတ်မှတ်

ရမည်ဟု အခွန်ဆိုင်ရာ စီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၄၅၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) တွင် မပြေကျန်ငွေ နှင့် ပျက်ကွက်သူဆိုင်ရာ သတ်မှတ်ချက်ကို ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ မပြေ ကျန်ငွေဆိုသည်မှာ စည်းကြပ်မှုအရကျသင့်အခွန်ကို သတ်မှတ်ကာလအတွင်း အခွန် ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ပါက မပေးဆောင်သည့်အခွန်ကို မပြေကျန်ငွေဟု သတ်မှတ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၂။ ကုမ္ပဏီ၏ ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသူအနေဖြင့် ကုမ္ပဏီ၏ အခွန် ကိစ္စများ ဖြစ်သော နှစ်ချုပ်ကြေညာလွှာစာရင်းတင်ပြရန်ကိစ္စများတွင် လက်မှတ်ရေး ထိုးခွင့် ရှိ/မရှိ သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၇၊ ပုဒ်မ ၄၁ နှင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းမျဉ်း ၁၀ (က) တွင် ဖော်ပြထားသောသူများဖြစ်ပါက ကုမ္ပဏီ၏ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ဆောင်ရွက် ခွင့်ရှိ မည်ဖြစ်ပြီး ကုမ္ပဏီ၏ အခွန်ကိစ္စများဖြစ်သော နှစ်ချုပ်ကြေညာလွှာစာရင်း တင်ပြခြင်း ကိစ္စရပ်များတွင် ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို လိုက်နာဆောင်ရွက်ပါက ကိုယ်စားလက်မှတ် ရေးထိုး၍ ရနိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၁၃။ ကုမ္ပဏီ၏ အသစ်ထူထောင်သော စက်မှုလက်မှုကိုအခြေခံသည့် အသေးစား၊ အငယ်စား၊ အလတ်စားစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအတွက် ဝင်ငွေခွန်နှင့်ပတ်သက်၍ သိရှိလိုသဖြင့် မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပြည်တွင်းထုတ်လုပ်မှုကို အခြေခံသည့်အသစ်ထူထောင်သော အသေးစား၊ အငယ်စား နှင့် အလတ်စားစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက် ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၉ တွင် ဖော်ပြထားသည်မှာ လုပ်ငန်းစတင်သောနှစ် အပါအဝင် တစ်ဆက်တည်း သုံးနှစ်တာကာလအတွင်း နှစ်တစ်နှစ် စုစုပေါင်း အသားတင် အမြတ်ဝင်ငွေ ကျပ် သိန်း ၁၅၀ ထိ ဝင်ငွေခွန်ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုသည်။ ဖော်ပြပါဝင်ငွေထက် ပိုမိုရရှိပါက ပိုမိုရရှိသည့်ဝင်ငွေအပေါ်တွင်သာ ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၄။ ကုမ္ပဏီ၏ စာရွက်စာတမ်းအမှတ်အသားများကို မည်သည့်အချိန်ထိ ထိန်းသိမ်းထား ရန် လိုအပ်သည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၀၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) အရ ကုမ္ပဏီ၏ စာရွက်စာတမ်း အမှတ်အသားများကို

(၁) လုပ်ဆောင်ချက်တစ်ခုကို ပြုလုပ်သည့်နေ့မှစ၍ ခုနစ်နှစ်ကြာမြင့်သည့်ကာလ အထိ ထိန်းသိမ်းထားရမည်။

(၂) ခုနစ်နှစ်ထက် ပိုမိုကြာမြင့်သည့်ကိစ္စဖြစ်ပါက ယင်းမှတ်တမ်းများနှင့် သက်ဆိုင်သည့် အချိန်ကာလတစ်ရပ်အတွက် အခွန်စည်းကြပ်ရန် ကာလ စည်းကမ်းသတ် ကုန်ဆုံးသည်အထိ ထိန်းသိမ်းထားရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၅။ ကုမ္ပဏီ၏ အခွန်ပေးသွင်းရမည့်ရက် ကျော်လွန်သွားပါ၍ အခွန်ပေးသွင်းရမည့် အချိန်ကို တိုးမြှင့်ပေးရန် လျှောက်ထား၍ ရ/ မရ သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၄၀၊ ပုဒ်မခွဲ (က) တွင် အခွန်ပေးဆောင်ရန် တာဝန်ရှိသူသည် အခွန်ဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်အရ သတ်မှတ်ထားသည့်အချိန်ကာလတွင် အခွန်ပေးဆောင်ရမည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားပါသဖြင့် သတ်မှတ်ကာလတွင် အခွန်ကိုပေးသွင်း ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ အခွန်ပေးဆောင်ရမည့် သတ်မှတ်ရက်ကျော်လွန်ပါက အခွန် ပေးဆောင်ရမည့် အချိန်တိုးမြှင့်ပေးရန်လျှောက်ထား၍မရပါ။ စည်းကြပ်မှု သို့မဟုတ် ပြန်လည်စည်းကြပ်မှုပြုလုပ်သည့်နေ့ မှ ၁၄ရက်အတွင်း သို့မဟုတ် စည်းကြပ်မှု အကြောင်းကြားစာပါသတ်မှတ်ရက်တွင် အခွန်ပေးဆောင်ရမည်။ အဆိုပါကာလ အတွင်း အချိန်တိုးမြှင့်ပေးရန် သတ်မှတ်ပုံစံဖြင့် သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးတွင် လျှောက် ထားနိုင်ပါသည်။ ဤသို့ဆောင်ရွက်ရန် ပျက်ကွက်ခဲ့ပါက အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှု ဥပဒေ ပုဒ်မ ၇၄၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ပေးဆောင်ခြင်းမရှိသေးသည့်အခွန်၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်း နှင့် ညီမျှသည့်ပမာဏကို နောက်ကျပေးဆောင်ခြင်းအတွက် ဒဏ်ကြေးငွေအဖြစ် ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေများ အတွဲ (၁၁)

(ဝင်ငွေခွန်)

အမေး။ ၁။ လစာဝင်ငွေခွန်တွက်ချက်ရန်အတွက် ခွင့်ပြုသော သက်သာခွင့်ပြုငွေနှင့် နှုန်းထားများ အားသိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၆ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) ပုဒ်မခွဲငယ် (၂) အရ တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်အတွက် ဖြစ်လျှင် သက်သာခွင့်ပြုငွေများမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) အခွန်ထမ်းအတွက်အခြေခံခွင့်ပြုငွေ = ၂၀% (ခွင့်ပြုငွေကျပ် သိန်း၁၀၀ ထက် မကျော်စေရ)
- (ခ) အိမ်ထောင်ဖက်အတွက်ခွင့်ပြုငွေ = ၁၀ သိန်း
- (ဂ) သား/သမီး(တစ်ဦးလျှင်) = ၅ သိန်း
- (ဃ) အတူနေမိဘ(တစ်ဦးလျှင်) = ၁၀ သိန်း
- (င) အခွန်ထမ်းနှင့် အိမ်ထောင်ဖက်၏ အသက်အာမခံအတွက်ပေးရသောပရီမီယံ
- (စ) နည်းဥပဒေများဖြင့်ပြဋ္ဌာန်းသည့် ငွေစုဆောင်းခြင်းအတွက်ပေးရသည့်ထည့်ဝင်ငွေ တို့ဖြစ်ပါသည်။

အထက်ဖော်ပြပါနှင့် ခွင့်ပြုငွေများကို ဝင်ငွေခွန်နည်းဥပဒေ ၃ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် အညီ သက်သာခွင့်ပြုတွက်ချက်နိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၂။ ကုမ္ပဏီရှိ ဝန်ထမ်းများနှင့်ပတ်သက်၍ ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံခြားသားနှင့် ပြည်ပနေ နိုင်ငံခြားသားတို့၏ လစာဝင်ငွေခွန်ကို မည်သည့်ငွေကြေးအမျိုးအစားဖြင့် အခွန် ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃၀ တွင် ဖော်ပြထား သည်မှာ အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေခေါင်းစဉ်မှအပ ကျန်ဝင်ငွေခေါင်းစဉ်များအတွက် နိုင်ငံခြားငွေ ဖြင့် ဝင်ငွေရရှိလျှင် ယင်းဝင်ငွေအပေါ် ဝင်ငွေခွန်စည်းမျဉ်းများ စည်းမျဉ်း ၈ ပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်နှင့်အညီ တွက်ချက်၍ ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံသားနှင့် ပြည်တွင်းနေ နိုင်ငံခြားသားဖြစ်ပါ က ကျပ်ငွေဖြင့်လည်းကောင်း၊ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားဖြစ်ပါက ရရှိသည့်ငွေကြေးအမျိုး အစားဖြင့်လည်းကောင်း ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၃။ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား၏ လစာဝင်ငွေရရှိမှုအပေါ် မြန်မာနိုင်ငံ၌ လစာဝင်ငွေခွန် ပေးဆောင်ရန် တွက်ချက်မှုတွင် လူမှုဖူလုံရေးရန်ပုံငွေနှင့် အသက်အာမခံတို့ကို နုတ်ယူ ခွင့်ပြု/မပြုသိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၄ အရ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား ၏လစာဝင်ငွေရရှိမှုအပေါ် မြန်မာနိုင်ငံ၌ လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန် တွက်ချက်ရာ တွင် ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားဖြစ်လျှင် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာ ခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုရ။ ယင်း၏ စုစုပေါင်းဝင်ငွေအပေါ် လစာခေါင်းစဉ်မှ ဝင်ငွေ

ဖြစ်ပါက ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၉၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) ပါ အခွန် နှုန်းများအတိုင်း ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားပါသဖြင့် လူမှုဖူလုံရေး ရန်ပုံငွေနှင့် အသက်အာမခံတို့သည် သက်သာခွင့်ပြုငွေများဖြစ်၍ နုတ်ယူခွင့်မပြုပါ။

အမေး။ ၄။ ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ဝန်ထမ်းအားရှားပါးစရိတ်ချီးမြှင့်လျှင် လစာဝင်ငွေခွန်တွက်ချက် ပါက ထည့်သွင်းတွက်ချက်ရန် လို/မလို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၉ အရ မည်သူမဆို အလုပ်ရှင်ထံမှ မိမိရရှိသည့် သို့မဟုတ် ရရန်ရှိ သည့် လစာ/ လုပ်ခ/ နှစ်စဉ်ကြေး၊ ဆုချီးမြှင့်ငွေ၊ လစာနှင့် လုပ်ခအစား သို့မဟုတ် ယင်းတို့အပြင် ထပ်ဆောင်းရရှိသည့် အခကြေးငွေ၊ ကော်မရှင် တို့အတွက် လစာခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်းဆောင်ရမည်ဟု ဖော်ပြထားပါသဖြင့် ဝန်ထမ်းအား ရှားပါးစရိတ်ချီးမြှင့်ခြင်းသည် ထပ်ဆောင်းပေးသည့်ငွေဖြစ်သဖြင့် လစာဝင်ငွေခွန် တွက်ချက်ရာတွင် ထည့်သွင်းတွက်ချက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၅။ ပြည်ပနေနိုင်ငံသားတစ်ဦးသည် ပြည်ပတွင်အလုပ် လုပ်ပြီးနောက် ရရှိသည့်လစာ ဝင်ငွေအပေါ် ဝင်ငွေခွန် ပေးဆောင်ရန် လို/မလို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပြည်ပနေနိုင်ငံသားတစ်ဦးသည် ပြည်ပတွင်ရရှိသည့်လစာဝင်ငွေအပေါ် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် (နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေး ကောင်စီဥပဒေအမှတ် ၅၅/၂၀၂၃) အရ ဝင်ငွေခွန်ကို အောက်ပါအတိုင်းပေးဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါသည်-

ဝင်ငွေခွန်နည်းဥပဒေများတွင် မည်သို့ပင်ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ ပြည်ပနေနိုင်ငံသား၏ နိုင်ငံခြားငွေဖြင့် ပြည်ပတွင်ရရှိသည့် စုစုပေါင်းလစာဝင်ငွေအပေါ် အောက်ပါနည်းလမ်း ၂ ရပ်အနက် နည်းရာကျသင့်အခွန်ကိုရရှိသည့် နိုင်ငံခြားငွေအမျိုးအစားဖြင့် ပေးဆောင် ရမည်-

- (က) ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ သက်သာခွင့်များနုတ်ပယ်ပြီး ဤဥပဒေ၏ ပုဒ် ၁၉ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) ပါ အခွန်နှုန်းထားဖြင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းမျဉ်းများ စည်းမျဉ်း ၈ ပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်နှင့်အညီ တွက်ချက်ခြင်း၊
- (ခ) ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာခွင့်များနုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ နှစ်ရာခိုင်နှုန်းဖြင့် တွက်ချက်ခြင်း။

အမေး။ ၆။ ကုမ္ပဏီမှ အလုပ်ရပ်စဲလိုက်သောဝန်ထမ်းအား ထုတ်ပေးသည့်နှစ်နာကြေးငွေအတွက် လစာ ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရာတွင် ထည့်သွင်းတွက်ချက်ရန် လို/မလို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ အလုပ်ရပ်စဲလိုက်သောဝန်ထမ်းအား ပေးသည့်နှစ်နာကြေးအပေါ် လစာ ဝင်ငွေ ခွန်ပေးဆောင်ရာတွင် ထည့်သွင်းတွက်ချက်ရန်မလိုပါ။ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၉ တွင် ဖော်ပြထားသော လစာဝင်ငွေခွန်နှင့် အကျုံးဝင်ပါက ထည့်သွင်းတွက်ချက်

ရမည်ဖြစ်၍ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၉ နှင့် အကျိုးမဝင်သော ကိစ္စရပ်များအား လစာ ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင် ရာတွင် ထည့်သွင်းတွက်ချက်ရန်မလိုပါ။

အမေး။ ၇။ ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံခြားသား၏ လစာဝင်ငွေခွန်နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာ အထောက် အထားလက်မှတ် ပတခ(ဝင)-၁၅(က) ထောက်ခံချက်လိုအပ်ပါက မည်သို့ဆောင်ရွက် ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံခြားသား၏ လစာဝင်ငွေခွန်နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာ အထောက် အထားလက်မှတ် ပတခ(ဝင)-၁၅(က) ပုံစံကို သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံများသို့ တင်ပြသည့်အခါ မှန်ကန်ကြောင်းထောက်ခံချက်ကို အလုပ်ရှင်ကုမ္ပဏီမှတစ်ဆင့် လစာဝင်ငွေခွန် ပေးသွင်းသည့် သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးသို့ လျှောက်ထားရပါမည်။ ယင်းသို့လျှောက်ထား ရာတွင် သက်ဆိုင်ရာကုမ္ပဏီ/ အဖွဲ့အစည်း/ ရုံးဌာနမှ လစာဝင်ငွေခွန်နုတ်ယူပေးသွင်း ခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ်ပုံစံ ပတခ(ဝင)-၁၅(က) နှင့် လစာနှစ်ချုပ်စာရင်း ပတခ(ဝင)-၀၃-၀၇(က)၊ ပတခ(e-payment)-၁ သို့မဟုတ် ပတခ(e-payment)-၂ မိတ္တူများ ပူးတွဲလျက် သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးသို့ တင်ပြရပါမည်။

အမေး။ ၈။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်တွင်းသို့ အလုပ်လာရောက်လုပ်ကိုင်သော နိုင်ငံခြားသား၏ လစာ ဝင်ငွေခွန် တွက်ချက်ရာတွင် အခြေခံသက်သာခွင့် ၂၀% အား သက်သာခွင့်ပြု/မပြု သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်တွင်းသို့ အလုပ်လာရောက်လုပ်ကိုင်သော နိုင်ငံခြားသား၏ လစာ ဝင်ငွေခွန်မှာ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃ ပုဒ်မခွဲ (ဋ) ပုဒ်မခွဲငယ် (၁) အရ တစ်ဦးချင်း ပုဂ္ဂိုလ်သည် ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၌ရက်ပေါင်း ၁၈၃ ရက်ထက်မနည်း နေထိုင်သောနိုင်ငံခြားသားဖြစ်ပါက ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံသားများ၏ လစာဝင်ငွေခွန် တွက်ချက်သည့် နည်းတူအခြေခံသက်သာခွင့် ၂၀% ကိုလည်းသက်သာခွင့်ပြုငွေ အဖြစ် ခံစားခွင့်ပြုမည်ဖြစ်ပါသည်။ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃ ပုဒ်မခွဲ (ဌ) အရ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား ဖြစ်ပါက ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက် ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၄ တွင် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ ယင်း၏စုစုပေါင်း ဝင်ငွေအပေါ် လစာခေါင်းစဉ်မှဝင်ငွေဖြစ်ပါက ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၉၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) ပါ အခွန်နှုန်းများအတိုင်း ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ် ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၉။ လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ် ဖြစ်သော ပတခ(ဝင)-၁၅(က) တွင်ပါရှိသော လစာဝင်ငွေခွန်နုတ်ယူပေးသွင်းသူနေရာတွင် မည်သူကလက်မှတ်ရေးထိုးရမည်ကို မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ် ဖြစ်သော ပတခ(ဝင)-၁၅(က) တွင်ပါရှိသော လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းသူနေရာတွင်

BOD အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦး သို့မဟုတ် မန်နေဂျာ သို့မဟုတ် အထွေထွေမန်နေဂျာ က လက်မှတ် ရေးထိုးရန် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၀ ။ ကုမ္ပဏီမှဝန်ထမ်းတစ်ဦးသည် ၁ နှစ်ပြည့်သည်အထိ အလုပ်မလုပ်ဘဲ ၁၀ လသာ အလုပ်လုပ်၍ ကုမ္ပဏီမှ အလုပ်ထွက်သွားခြင်းကိစ္စနှင့် စပ်လျဉ်း၍ လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ်ပုံစံဖြစ်သော ပတခ(၀၀)-၁၅(က) အား မည်သို့ထုတ်ပေးရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှဝန်ထမ်းတစ်ဦးသည် ၁ နှစ်ပြည့်သည်အထိ အလုပ်မလုပ်ဘဲ ၁၀ လသာ အလုပ် လုပ်၍ ကုမ္ပဏီမှ အလုပ်ထွက်သွားခြင်းကိစ္စနှင့် စပ်လျဉ်း၍ လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူ ပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ်ပုံစံဖြစ်သော ပတခ(၀၀)-၁၅(က) အား ဝန်ထမ်းမှ တစ်ကယ်ပေးသွင်းခဲ့သော သက်ဆိုင်ရာလအထိ ဖြည့်သွင်း ပြီးကျန်ရှိသည့် ကာလကို ကန့်လန့်ဖြတ်မျဉ်းဆွဲ၍ ဝန်ထမ်းသို့ထုတ်ပေးရမည်ဖြစ်ပြီး၊ မူရင်းခွဲကို ကုမ္ပဏီတွင် သိမ်းဆည်းထားရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၁။ ကုမ္ပဏီ၏ ဝန်ထမ်းအား လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန် တွက်ချက်မှုတွင် ကျန်းမာရေး အာမခံအား သက်သာခွင့်ပြုငွေတွင်နုတ်ယူခွင့် ရှိ/မရှိ သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီ၏ ဝန်ထမ်းအား လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန် တွက်ချက်မှုတွင် ကျန်းမာရေး အာမခံအား သက်သာခွင့်ပြုငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ)၊ ပုဒ်မခွဲငယ် (၂) ၏ စဉ် (ဂဂ) တွင် “အခွန်ထမ်းနှင့် အိမ်ထောင်ဖက်၏ အသက်အာမခံ အတွက် ပေးရသောပရီမီယံ” ဟုဖော်ပြထားပါသဖြင့် ထိုဥပဒေအရ အသက်အာမခံအတွက် ဟုသာပါရှိသဖြင့် ကျန်းမာရေးအာမခံအားသက်သာခွင့်ပြုငွေအဖြစ်နုတ်ယူခွင့်မရှိပါ။

အမေး။ ၁၂။ ကုမ္ပဏီ၏ ဝန်ထမ်းဖြစ်သော နိုင်ငံခြားသားတစ်ဦးမှ ပြည်တွင်း၌ လစာဝင်ငွေခွန်ရရှိမှု အပေါ် လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန်ကိစ္စအား သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ နိုင်ငံခြားသားတစ်ဦး၏ ပြည်တွင်း၌လစာဝင်ငွေခွန်ရရှိမှုအပေါ် လစာဝင်ငွေခွန် ပေးဆောင်ရန်ကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃၊ ပုဒ်မခွဲ (၄)၊ ပုဒ်မခွဲငယ် (၁) အရ တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပါက ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၌ ရက်ပေါင်း တစ်ရာ ရှစ်ဆယ့်သုံးရက်ထက်မနည်း နေထိုင်သော နိုင်ငံခြားသားဖြစ်ပါက ပြည်တွင်းနေ နိုင်ငံခြားသားအနေဖြင့် လစာဝင်ငွေခွန်ကို တွက်ချက်ရမည်။ အကယ်၍ ဝင်ငွေနှစ် အတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၌ရက်ပေါင်း တစ်ရာရှစ်ဆယ့်သုံးရက်မကျော်ပဲ နေထိုင်ပါက ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားအနေဖြင့် လစာဝင်ငွေခွန်ကို တွက်ချက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၉၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ လစာမှ နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း ၄၈ သိန်းအထိ ရရှိသူဖြစ်လျှင် လစာဝင်ငွေပေးဆောင်ရန် မလိုပါ။ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၉၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ တစ်နှစ်လစာဝင်ငွေကျပ် ၄၈ သိန်း ထက်ကျော်လွန်ပါက စုစုပေါင်းဝင်ငွေမှ ဝင်ငွေခွန်

ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာခွင့်များနုတ်ပယ်ပြီး ကျန်ရှိသောဝင်ငွေအား ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရန် ဝင်ငွေအလွှာလိုက် နှုန်းထားများအတိုင်းတွက်ချက် ပေးဆောင် ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံသားနှင့် ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံခြားသားဖြစ်လျှင် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာခွင့်များနုတ်ပယ်ခွင့်ပြုပေး၍ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၉၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) ၏ ဇယားပါ ဝင်ငွေခွန်နှုန်းထားများအတိုင်း လစာဝင်ငွေခွန်ကို တွက်ချက်ရပါမည်။ ပြည်ပနေ နိုင်ငံခြားသားဖြစ်ပါက သက်သာခွင့်များနုတ်ပယ်ခွင့်ပြုမည်မဟုတ်ဘဲ ဇယားပါ ဝင်ငွေခွန် နှုန်းထားများအတိုင်း လစာဝင်ငွေခွန်ကျသင့်မည်ဖြစ်ပြီး ယင်းကို ရရှိသည့် ငွေကြေးအမျိုးအစားဖြင့် ပေးဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၃။

ကုမ္ပဏီမှဝန်ထမ်းများ၏ လစာဝင်ငွေခွန်အား လစဉ်ပေးဆောင်ပြီးနောက် လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ် ပတခ(၀၀)-၁၅(က) ပုံစံ အား မည်သည့်အချိန်တွင် ထုတ်ပေးရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

ကုမ္ပဏီမှ ဝန်ထမ်းများ၏ လစာဝင်ငွေခွန်အား လစဉ်ပေးဆောင်ပြီးနောက် လစာ ဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာအထောက်အထားလက်မှတ် Paye Certificate ပတခ(၀၀)-၁၅(က) တွင် အချက်အလက်များပြည့်စုံစွာရေးသွင်းပြီး လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းခံရသူများသို့ နှစ်စဉ်ထုတ်ပေး၍ မူရင်းခွဲအားမှတ်တမ်းထားရှိရမည်။ အဆိုပါပုံစံ၏ စာမျက်နှာ (၂) အား ကျောက်ပုံစံဖြင့် စာရွက် တစ်ရွက်တည်း ထုတ်ပေး ရမည်။ လစာဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းခံရသူများသို့ အထောက်အထား လက်မှတ် Paye Certificate ထုတ်ပေးရာတွင် အဆိုပါ ဝန်ထမ်းအတွက် ပထမဆုံး လစာနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်လမှစ၍ ရေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပြီးဝန်ထမ်းက မိမိရုံးတွင် ဆက်လက်လုပ်ကိုင်ခြင်းမရှိပါက လစာနောက်ဆုံးနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်လအထိသာ ရေးသွင်းပေးရမည်။ မိမိရုံးတွင်လုပ်ကိုင်ခြင်းမရှိသည့်လများအား ကန့်လန့်ဖြတ်မျဉ်း ရေးဆွဲ၍ ပယ်ဖျက်ပေးရမည်။ မိမိကုမ္ပဏီမှဝန်ထမ်းပြောင်းရွှေ့သွားပါက ဝင်ငွေခွန် နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာ Paye Certificate ပတခ(၀၀)-၁၅(က) မူရင်းခွဲကို ဝန်ထမ်းသို့ထုတ်ပေးရမည်။ ဝန်ထမ်းမှ နောက်အလုပ်ရသည့်အခါ မူရင်းခွဲကို နောက်အလုပ်ရှင်အသစ်ထံသို့ ပေးရမည်။ အလုပ်ရှင်အသစ်သည် အဆိုပါမူရင်းခွဲပါ လစာဝင်ငွေပမာဏနှင့် မိမိရုံးမှ ထုတ်ပေးမည့်လစာဝင်ငွေပမာဏကို ဘဏ္ဍာနှစ် တစ်နှစ်စာအတွက် လစာဝင်ငွေခွန်တွက်ချက်ရာတွင် ထည့်သွင်းတွက်ချက်ရမည်။ အခြေပစ္စည်းဝယ်ယူခြင်း၊ တည်ဆောက်ခြင်း၊ အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် ရယူ ဆောင်ရွက်သည့်အခါ ဝင်ငွေရလမ်းတင်ပြရာတွင် ယခင်က အသုံးပြုခဲ့သည့် အခွန် ပေးဆောင်မှုမှတ်တမ်းစာအုပ်ကဲ့သို့ လစာဝင်ငွေခွန်ပေးသွင်းခြင်းဆိုင်ရာ အထောက် အထားလက်မှတ် Paye Certificate ပတခ(၀၀)-၁၅(က) ကို လည်းတင်ပြနိုင်ပါသည်။

ပတခ(၀၀)-၁၅(က) ပုံစံအား IRD ၏ website ဖြစ်သော www.ird.gov.mm ၏ Home Page >> Media >> form for SAS Tax office >> ဝင်ငွေကြေးညာလွှာ ခေါင်းစဉ်များအောက်ရှိပုံစံများတွင်လည်း Download ရယူနိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၁၄။ ကုမ္ပဏီမှဝန်ထမ်းများ၏ လစာဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန်အတွက် နုတ်ယူထားပြီးနောက် မည်သည့်အချိန်တွင်ပေးဆောင်ရမည်နှင့် နှစ်ချုပ်ကြေညာလွှာကို မည်သည့်အချိန် တွင် တင်သွင်းရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ လစာထုတ်ပေးရန်တာဝန်ရှိသူသည် တစ်နှစ် အတွက် ကျသင့်သည့်လစာ ဝင်ငွေခွန်ကို ခန့်မှန်းတွက်ချက်၍ လစာထုတ်ပေးသည့်အချိန်တွင် အတတ်နိုင်ဆုံး အညီအမျှအရစ်များဖြင့်နုတ်ယူပြီး ဝင်ငွေခွန်စည်းမျဉ်း ၁၄(ခ) အရ ထိုသို့နုတ်ယူ ထားသည့် နေ့မှ (၁၅) ရက်အတွင်း သက်ဆိုင်ရာမြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး၏ ဘဏ်စာရင်းသို့ ပေးသွင်းရမည်။ လစာဝင်ငွေနှစ်ချုပ်ကြေညာလွှာကို သက်ဆိုင်ရာဘဏ္ဍာနှစ်ကုန်ဆုံးပြီး သုံးလအတွင်း တင်သွင်းရပါမည်။

အမေး။ ၁၅။ ကုမ္ပဏီသည် ကုန်ကြမ်းပေးကုန်ချောယူစနစ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်မည့်လုပ်ငန်းအတွက် မြန်မာနိုင်ငံရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကော်မရှင်မှ ခွင့်ပြုသည့်ဝင်ငွေခွန်ကင်းလွတ်ခွင့် လျှောက်ထားမှု နှင့်စပ်လျဉ်း၍ အခွန်ပေးဆောင်မှုကို မည်သို့ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ရမည်ကိုမေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကော်မရှင်၏ ခွင့်ပြုမိန့်ဖြင့် ဝင်ငွေခွန် ကင်းလွတ်ခွင့်ကိုရရှိပါက ခွင့်ပြုကာလအတွင်း ဝင်ငွေခွန်ကင်းလွတ်ခွင့်ရရှိမည် ဖြစ်ပြီး၊ ပုဂ္ဂိုလ်စုဝင်ငွေခွန်ကြေညာလွှာတင်သွင်းချိန်တွင် ကြေညာလွှာ၏ အပိုင်း (ဃ) အမှတ်စဉ် (၄) တွင် ဖော်ပြပြီး၊ မြန်မာနိုင်ငံရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကော်မရှင်၏ ကင်းလွတ်ခွင့် ခွင့်ပြုမိန့်ကို သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးသို့ ပူးတွဲတင်ပြရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ခွင့်ပြုကာလ ကုန်ဆုံးပြီးသည့်ကာလမှစ၍ ပေးဆောင်ရမည့်ဝင်ငွေခွန်ကို နှစ်စဉ်ပြဋ္ဌာန်းလျက်ရှိသည့် ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေပါ နှုန်းထားများအတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက် ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၆။ ကုမ္ပဏီမှ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ရာတွင် ဆုံးရှုံးငွေပေါ်ပေါက်ခဲ့ပါက မည်သည့်အချိန်ထိ သယ်ယူခန့်ခမ်းခွင့် ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ရာတွင် ဆုံးရှုံးငွေပေါ်ပေါက်ခဲ့ပါက ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၀ တွင် ဝင်ငွေနှစ်အတွင်းဝင်ငွေရလမ်းတစ်ခုခုမှ ဆုံးရှုံးငွေရှိလျှင် ထိုနှစ်အတွင်းရရှိသည့် ကျန်ဝင်ငွေရလမ်းများမှ ဝင်ငွေတွင် ခန့်ခမ်းပေးရမည်။ ကုန်စင်အောင်ခန့်ခမ်းခြင်း မပြုနိုင် သောဆုံးရှုံးငွေပေါင်းကို တစ်ဆက်တည်းသုံးနှစ်အထိသယ်ယူခန့်ခမ်းခွင့်ပေးရမည်။ သို့ရာ တွင် ဤပုဒ်မသည် အောက်ပါတို့နှင့် မသက်ဆိုင်စေရ-

(က) အခြေပစ္စည်းမှဆုံးရှုံးငွေ

(ခ) ပုဂ္ဂိုလ်စုတစ်ခုခုမှအရှုံးဝေစုတို့ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၇။ ကုမ္ပဏီများအပေါ်တွင် မည်သည့်နှုန်းဖြင့် အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံသည်နှင့် မည်သို့ သိရှိနိုင်မည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၃ ပုဒ်မခွဲ (က) ပုဒ်မခွဲငယ် (၁) အရ မြန်မာနိုင်ငံကုမ္ပဏီများဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ ၁၉၅၀ ပြည့်နှစ် အထူးကုမ္ပဏီအက်ဥပဒေ အရ ဖြစ်စေ မြန်မာနိုင်ငံ၌ မှတ်ပုံတင်၍ ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ထားသည့် ကုမ္ပဏီဖြစ်လျှင် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ အရ သက်သာခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ စုစုပေါင်း အသားတင်အမြတ်ဝင်ငွေအပေါ် ၂၂% ဖြင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ ၎င်းအပြင် ပုဒ်မ ၂၃၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) အရ ရန်ကုန်စတော့အိတ်ချိန်းစာရင်းဝင်များပိုင်ကုမ္ပဏီများအပေါ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ အရ သက်သာခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ စုစုပေါင်း အသားတင်အမြတ်ဝင်ငွေအပေါ် ၁၇% ဖြင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၄ (က) တွင် လည်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ ရေနံနှင့်သဘာဝဓာတ်ငွေ့ရှာဖွေတူးဖော်ထုတ်လုပ်ခြင်းကဏ္ဍတွင် ပါဝင်လုပ်ကိုင်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်စုဖြစ်ပါက ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ အရ သက်သာခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ စုစုပေါင်းအသားတင်အမြတ်ဝင်ငွေအပေါ် ၂၅% ဖြင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၈။ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန် နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန် ခုနှိမ်ပေးသွင်းရန်ပုံစံ ဖြစ် သော ပတခ(ဝင)-၀၅-၀၁ အား မည်သို့ရယူနိုင်မည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန် နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန် ခုနှိမ်ပေးသွင်းရန်ပုံစံ ဖြစ် သော ပတခ(ဝင)-၀၅-၀၁ အား ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန၏ website ဖြစ်သော www.ird.gov.mm ၏ Home Page >> Media >> form for OAS Tax offices ထဲတွင် download ရယူနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၉။ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား ပေးချေငွေ အပေါ် နုတ်ယူရမည့်နှုန်းထားအား သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန ၏ ၁၈-၆-၂၀၁၈ ရက်စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် - ၄၇/၂၀၁၈ အရ ပေးချေငွေများ အပေါ် ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းရမည့်နှုန်းထားများမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်။

စဉ်	ပေးချေငွေအမျိုးအစား	ထုတ်ယူပေးသည့်ငွေမှ အခွန်အတွက် နုတ်ယူရန် ရာခိုင်နှုန်း	
		ပြည်တွင်းနေ နိုင်ငံသားနှင့် ပြည်တွင်းနေ နိုင်ငံခြားသား	ပြည်ပနေ နိုင်ငံခြားသား အတွက်

		များအတွက်	
(က)	အတိုးပေးငွေများ	-	၁၅%
(ခ)	လိုင်စင်၊ ကုန်အမှတ်တံဆိပ်၊ မူပိုင်အခွင့်အရေး စသည်တို့ကို အသုံးချခွင့်ပြုသည့်အတွက် ပေးချေငွေများ	၁၀%	၁၅%
(ဂ)	ပြည်ထောင်စုအဆင့်အဖွဲ့အစည်းများ၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနများ၊ နေပြည်တော်ကောင်စီ၊ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့များက တင်ဒါစနစ် သို့မဟုတ် လေလံစနစ် သို့မဟုတ် ဈေးပြိုင်ခေါ်ယူသည့်စနစ် သို့မဟုတ် ကန်ထရိုက် စာချုပ် သို့မဟုတ် သဘောတူစာချုပ် သို့မဟုတ် အခြားစနစ်တစ်ခုခုဖြင့် နိုင်ငံတော်အတွင်း ပစ္စည်းဝယ်ယူခြင်း၊ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ပေးစေခြင်း၊ ဝန်ဆောင်မှုဆောင်ရွက်ပေးစေခြင်းတို့အတွက် ပေးချေငွေများ	၂%	၂.၅%
(ဃ)	နိုင်ငံတော်နှင့် အကျိုးတူပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၊ အစုစပ်လုပ်ငန်း၊ ဖက်စပ်လုပ်ကိုင်သည့်လုပ်ငန်း၊ ကုမ္ပဏီ၊ တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်တို့ စုပေါင်းထားသည့် အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့၊ သမဝါယမအသင်းနှင့် နိုင်ငံခြားကုမ္ပဏီများ၊ နိုင်ငံခြားသားပိုင်လုပ်ငန်းများ၊ ကန်ထရိုက်စာချုပ် သို့မဟုတ် သဘောတူစာချုပ် သို့မဟုတ် အခြားစနစ်တစ်ခုခုဖြင့် နိုင်ငံတော်အတွင်း ပစ္စည်းဝယ်ယူခြင်း၊ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ပေးစေခြင်း၊ ဝန်ဆောင်မှုဆောင်ရွက်ပေးစေခြင်းတို့အတွက် ပေးချေငွေများ	-	၂.၅%

အမေး။ ၂၀။ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးရုံးတွင် မော်တော်ယာဉ်ဝယ်ယူခြင်းအတွက် အမည်ပေါက်ပြောင်းရန် အခွန်ပေးဆောင်ရာတွင် ပြည်ပသို့ အလုပ်သွားရောက်လုပ်ကိုင်ခြင်းမှ ရရှိသောဝင်ငွေအား ဝင်ငွေရလမ်းအထောက်အထားအဖြစ်တင်ပြနိုင်ရန် လိုအပ်သော အချက်အလက်များ သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးရုံးတွင် မော်တော်ယာဉ်ဝယ်ယူခြင်းအတွက် အမည်ပေါက်ပြောင်းရန် အခွန်ပေးဆောင်ရာတွင် ပြည်ပသို့ အလုပ်သွားရောက်လုပ်ကိုင်ခြင်းမှ ရရှိသောဝင်ငွေအား ဝင်ငွေရလမ်းအထောက်အထားအဖြစ်တင်ပြနိုင်ရန် အောက်ပါ အချက်အလက်များ လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်-

- (က) မြန်မာနိုင်ငံမှတရားဝင်ထွက်ခွာခြင်း/ ပြန်လည်ဝင်ရောက်ခြင်းတို့အတွက် နိုင်ငံကူးလက်မှတ်မိတ္တူ
- (ခ) လစာဝင်ငွေရရှိသည့်အထောက်အထား(မူရင်း) သို့မဟုတ် အခွန်ပေးဆောင် ထားသည့် အထောက်အထား(မူရင်း)
- (ဂ) ပြည်ပတွင်အလုပ်လုပ်သည့်ကာလဆိုင်ရာအထောက်အထား(မူရင်း)
- (ဃ) ပြည်ပတွင် အလုပ်လုပ်ကိုင်သည့်ဆိုင်ရာကုမ္ပဏီမှ တရားဝင်ထုတ်ပေး သည့် လစာထုတ်ပေးမှုမှတ်တမ်း
- (င) ဘဏ် သို့မဟုတ် တရားဝင်ငွေလွှဲခွင့်လိုင်စင်(Remittance Business licenses) ရရှိထားသည့် လုပ်ငန်းမှတစ်ဆင့် ငွေလွှဲမှုမှတ်တမ်း သို့မဟုတ် တရားဝင်ငွေလွှဲခွင့်လိုင်စင်ရရှိထားသည့် Money Exchange Counter များ တွင် ငွေလဲလှယ်မှုအထောက်အထားများနှင့် လေဆိပ်တွင် ကြေညာထား သည့်အထောက်အထား တို့ကိုတင်ပြရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၁။ ကုမ္ပဏီ၏ အမြတ်ဝေစုခွဲဝေခြင်းကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေရလမ်းတင်ပြခြင်းအတွက် မည်သည့်အထောက်အထားများတင်ပြရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီ၏ အမြတ်ဝေစုရငွေကို ဝင်ငွေရလမ်းအဖြစ် တင်ပြမည်ဆိုပါက အောက်ပါ အထောက်အထားများ ပူးတွဲတင်ပြရပါမည်-

- (က) ကုမ္ပဏီ၏ အမြတ်ဝေစုခွဲဝေခြင်းဆိုင်ရာ ဒါရိုက်တာအဖွဲ့အစည်းအဝေး ဆုံးဖြတ်ချက်မှတ်တမ်း၊ နှစ်ချုပ်စာရင်း၊ အစုထည့်ဝင်ပိုင်ဆိုင်မှု အထောက် အထား(DICA မှ ကုမ္ပဏီ၏ Extract Form)၊ ကုမ္ပဏီမှ ထုတ်ပေးထား သည့် အမြတ်ဝေစုအဖြစ်ငွေကြေး သို့မဟုတ် ပိုင်ဆိုင်ရယူခဲ့မှုအထောက်အထား (ချက်လက်မှတ်မိတ္တူ၊ ငွေစာရင်းစာအုပ်မှတ်တမ်းများ)
- (ခ) အမြတ်ဝေစုထုတ်ယူခဲ့မှု နှင့်သက်ဆိုင်သည့် စာရင်းရေးသွင်းချက်မှတ်တမ်းများ နှင့်အတူ ကုမ္ပဏီကိုအခွန်စည်းကြပ်ရာရုံးမှ ထုတ်ပေးထားသည့် ဝင်ငွေ ရလမ်း တင်ပြသည့်အမြတ်ဝေစု ထုတ်ယူသည့်နှစ်အတွက် အခွန်တောင်းခံလွှာ နှင့် ငွေသွင်းချလန် (မူရင်း) တို့ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၂။ ကုမ္ပဏီမှ အစုရှယ်ယာထည့်ဝင်ငွေများအပေါ် မည်သည့်ရုံးတွင် အခွန်ဆောင်ရမည် နှင့် ပေးဆောင်ရမည့်နှုန်းထားများအား သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ အစုရှယ်ယာထည့်ဝင်ငွေများအပေါ် အစုရှယ်ယာထည့်ဝင်သူ၏ အိမ်ထောင်စု စာရင်းတည်ရှိရာ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးရုံးနှင့် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ရမည်ဖြစ်ပြီး ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန်အတွက် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၅၊ ပုဒ်မခွဲ (က) တွင် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ စည်းကြပ်မှုမှလွတ်ကင်းနေသောဝင်ငွေအပေါ်

တွင် ၃၀% ဖြင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ သို့ရာတွင် ကိုဗစ်-၁၉ (COVID - 19) ကပ်ရောဂါကြောင့် နှောင့်နှေးလျက်ရှိသည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများနှင့်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပြန်လည်တိုးတက်မှုရှိလာစေရေး အားပေးမြှင့်တင်ရန်အလို့ငှာ နိုင်ငံသားမည်သူမဆို အခြေပစ္စည်းတစ်ရပ်ရပ်ကို ဝယ်ယူခြင်း၊ တည်ဆောက်ခြင်း၊ ရယူခြင်းနှင့် လုပ်ငန်း အသစ်တည်ထောင်ခြင်း၊ လုပ်ငန်းထပ်မံတိုးချဲ့ခြင်းတို့အတွက် အသုံးပြုသည့် ဝင်ငွေမှ ဝင်ငွေရလမ်းတင်ပြနိုင်သည့်ဝင်ငွေရှိပါက ယင်းဝင်ငွေအား နုတ်ယူပြီး ကျန်စည်းကြပ်မှုမှ လွတ်ကင်းနေသောဝင်ငွေအပေါ်တွင်လည်းကောင်း၊ ဝင်ငွေရလမ်းတင်ပြနိုင်ခြင်းမရှိ ပါက အသုံးပြုသည့်ဝင်ငွေအပေါ်တွင်လည်းကောင်း အောက်ဖော်ပြပါ နှုန်းထားအတိုင်း ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်-

စဉ်	ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရန် ဝင်ငွေအလွှာ		စည်းကြပ်ရန် ဝင်ငွေခွန်နှုန်း
	မှ	ထိ	
	ကျပ်	ကျပ်	
၁	၁	၃၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၃ ရာခိုင်နှုန်း
၂	၃၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၆၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၅ ရာခိုင်နှုန်း
၃	၆၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၁,၀၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၁၀ ရာခိုင်နှုန်း
၄	၁,၀၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၃,၀၀၀,၀၀၀,၀၀၀	၁၅ ရာခိုင်နှုန်း
၅	၃,၀၀၀,၀၀၀,၀၀၀နှင့်အထက်		၃၀ ရာခိုင်နှုန်း

ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၃။

ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့် အခွန်အား နုတ်ယူပေးသွင်းရန် ပျက်ကွက်ခဲ့ပါက ဒဏ်ကြေးမည်မျှပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့် အခွန်အား နုတ်ယူပေးသွင်းသည့် နေ့မှ ၁၅ ရက်အတွင်း သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံး၏ ဘဏ်စာရင်းသို့ ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပြီး မိမိအမည်ဖြင့်ပေးသွင်းခြင်း မပြုဘဲနုတ်ယူခြင်းခံရသူ၏ အမည် သို့မဟုတ် လုပ်ငန်း အမည်ဖြင့် ပေးသွင်းရမည်။ ဤကဲ့သို့ နုတ်ယူခြင်းမရှိဘဲ ပေးသွင်းရန်ပျက်ကွက်ခဲ့ပါက အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှု ဥပဒေ ပုဒ်မ (၇၄) ပုဒ်မခွဲ (ဂ) အရ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူ ပေးသွင်းရန် သတ်မှတ်ခံထားရသူတစ်ဦးဦးသည် လုံလောက်သောအကြောင်းမရှိဘဲ အခွန်ကို နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းမပြုလျှင် ပျက်ကွက်သူအဖြစ်မှတ်ယူခြင်းခံရမည် ဖြစ်ပြီး နုတ်ယူခြင်းမပြုသည့် အခွန်အားပေးဆောင်ရန် တာဝန်ရှိစေမည်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့အပြင် နုတ်ယူထားသော်လည်း သတ်မှတ်ထားသည့်ရက်အတွင်း ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ပါက အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ (၇၄) ပုဒ်မခွဲ (ဃ) အရ ထိုသို့ ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်သောပမာဏ၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းကို နောက်ကျပေးဆောင် ခြင်းအတွက် ဒဏ်ကြေးငွေပေးဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၄။
အဖြေ။

အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေအကြောင်းသိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေဆိုသည်မှာ အခြေပစ္စည်းကို ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်ခြင်း သို့မဟုတ် လွှဲပြောင်းခြင်းပြုလုပ်၍ ရရှိသောမြတ်စွန်းငွေကိုဆိုလိုသည်။ လွှဲပြောင်းခြင်းဆိုရာ၌ အမွေဆက်ခံခြင်းနှင့် အဖိုးစားနားမပါဘဲ မေတ္တာဖြင့်ပေးကမ်းခြင်း၊ လှူဒါန်းခြင်းတို့မပါဝင်စေရဟု အဓိပ္ပါယ် ဖွင့်ဆိုထားပါသည်။ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၈ အရ မည်သူမဆို နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း အခြေပစ္စည်းဖြစ်သည့် ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သည့် ယာဉ်၊ အစုရှယ်ယာ၊ မ-တည်ပစ္စည်းအစရှိသည်တို့နှင့် မရွှေ့ပြောင်းနိုင်သည့် အိမ်၊ မြေ၊ အဆောက်အဦး၊ မ-တည်ပစ္စည်း အစရှိသည်တို့ကို တစ်ခု သို့မဟုတ် တစ်ခုထက်ပို၍ ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်ခြင်း သို့မဟုတ် အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်း ပြုလုပ်လျှင် ဘဏ္ဍာနှစ်တစ်နှစ်အတွင်း အခြေပစ္စည်း တန်ဖိုးစုစုပေါင်းသည် ကျပ်သိန်း ၁၀၀ ထက်ကျော်လွန်ပါက အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေခေါင်းစဉ်ဖြင့် ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်သည်။ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၆-က ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခြေပစ္စည်းကို ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်ခြင်း သို့မဟုတ် အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်း ပြုလုပ်သည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေအပေါ် ကျသင့် အခွန်ကို ခန့်မှန်းတွက်ချက်ပေးသွင်းရမည် ဟုပြဋ္ဌာန်းထားပြီး ဝင်ငွေခွန် နည်းဥပဒေ ၅ နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရအခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေ ဝင်ငွေကြေညာလွှာကို အခြေပစ္စည်း ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်၊ လွှဲပြောင်းသည့် နေ့မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်းတင်သွင်း ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ထိုသို့ သတ်မှတ်ထားသည့်နေ့ရက်အတွင်း ကြေညာလွှာတင်သွင်း ရန် ပျက်ကွက်ခြင်းဖြစ်ပါက အခွန်ဆိုင်ရာ စီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၆၇ ပုဒ်မခွဲ (က) ပုဒ်မခွဲငယ် (၁) နှင့် (၂) အရ အောက်ပါ ဒဏ်ကြေးငွေနှစ်ရပ်အနက်မှ များရာ ဒဏ်ကြေးငွေကို ပေးဆောင်ရမည်-

(၁) ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်ပမာဏ၏ ၅ ရာခိုင်နှုန်း အပြင် တင်သွင်းရန် သတ်မှတ် ထားသည့်နေ့ရက်မှ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်က စည်းကြပ်မှုပြုလုပ် သည့် အချိန်ကာလအထိ ကြေညာလွှာတင်သွင်းရန် ဆက်လက်ပျက်ကွက် နေသည့် တစ်လချင်းစီအတွက် သို့မဟုတ် တစ်လ၏အစိတ်အပိုင်းအတွက် ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်ပမာဏ၏ ၁ ရာခိုင်နှုန်း၊

(၂) ကျပ်တစ်သိန်း၊

သတ်မှတ်နေ့ရက်အတွင်း အခွန်ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ခြင်းအတွက် အခွန်ဆိုင်ရာ စီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၇၄ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ မည်သူမဆို အခွန်ဥပဒေတစ်ရပ်နှင့်အညီ အရစ်ကျပေးဆောင်ရမည့် အခွန်အားလုံးကိုဖြစ်စေ၊ ယင်း၏အစိတ်အပိုင်းကိုဖြစ်စေ

အဆိုပါအရစ်အတွက် ပေးဆောင်ရန် သတ်မှတ်ရက်အတွင်းပေးဆောင်ရန်ပျက်ကွက် ပါက ပေးဆောင်ခြင်းမရှိသေးသည့်အခွန်၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ညီမျှသည့်ပမာဏကို နောက်ကျပေးသွင်းမှုအတွက် ဒဏ်ကြေးငွေအဖြစ်ပေးဆောင်ရမည်။ ထို့အပြင် အခွန်ထမ်း ကိုယ်တိုင်အခွန်စည်းကြပ်မှုခံယူသည့် အခွန်ထမ်းဖြစ်ပါက အခြေပစ္စည်း ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်၊ လွှဲပြောင်းခြင်း အားလုံးအတွက်လည်း ဘဏ္ဍာနှစ်ကုန်ဆုံးပြီး (၃) လ အတွင်း စုပေါင်းတင်သွင်းသည့် အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ ကိုလည်း တင်သွင်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၅။

ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ တင်ဒါအောင်မြင်သူများအနေဖြင့် အစိုးရဌာနအဖွဲ့အစည်းများနှင့် သဘောတူစာချုပ်ချုပ်ဆိုရာတွင် မည်သည့်အခွန်များ ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

တင်ဒါအောင်မြင်သူများအနေဖြင့် အစိုးရဌာနအဖွဲ့အစည်းများနှင့် သဘောတူစာချုပ် ချုပ်ဆိုရာတွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ကို မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ၏ ဇယား (၁) အမှတ်စဉ် ၅ (ဂ) အရ တန်ဖိုး အပေါ် ၁% ပေးဆောင်ရပါမည်။ သို့ရာတွင် အများဆုံး ပေးဆောင်ရမည့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်မှာ ကျပ် ၁၅၀,၀၀၀ ဖြစ်ပါသည်။ ထိုက်သင့်သည့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်အား တင်ဒါအောင်မြင်သူက ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ဝင်ငွေခွန် နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန်ကိုလည်း ငွေပေးချေသည့်အချိန်တွင် စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် - ၄၇/၂၀၁၈ အရ အစိုးရဌာနအဖွဲ့အစည်းများသည် တင်ဒါစနစ်ဖြင့် နိုင်ငံတော်အတွင်း ပစ္စည်းဝယ်ယူခြင်း၊ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ဝန်ဆောင်မှုဆောင်ရွက်ပေးခြင်းတို့အတွက် ပေးချေငွေအပေါ် ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံသားနှင့် ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံခြားသားသို့ ပေးချေခြင်း ဖြစ်ပါက ၂% ဖြင့်လည်းကောင်း၊ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားသို့ ပေးချေခြင်းဖြစ်ပါက ၂.၅% ဖြင့် လည်းကောင်း နုတ်ယူ၍တင်ဒါအောင်မြင်သူအမည်ဖြင့် ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ၎င်းအပြင် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ တင်ဒါအောင်မြင်သူများအနေဖြင့် နှစ်စဉ်ပြဋ္ဌာန်းသည့် ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (က) ပါ ကုန်စည်များ၊ ပုဒ်မခွဲ (ဃ) ဝန်ဆောင်မှုများအတွက် တင်ဒါရရှိခြင်းဖြစ်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ရန် မလိုအပ်သော်လည်း အဆိုပါ ကုန်စည်နှင့် ဝန်ဆောင်မှုများမှအပ ကျန်ကုန်စည်နှင့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ခြင်းအတွက် တင်ဒါရရှိခြင်းဖြစ်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ၅% ကို တင်ဒါအောင်မြင်သူအမည်ဖြင့် သက်ဆိုင်ရာအခွန်စည်းကြပ်မှုခံယူသည့်ရုံးတွင် ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ကြောင်း ဖြေကြားပါသည်။

အမေး။ ၂၆။ ကုမ္ပဏီမှလိုင်စင်၊ ကုန်အမှတ်တံဆိပ်၊ မူပိုင်အခွင့်အရေးစသည်တို့ကို အသုံးချခွင့်ပြုသည့် အတွက် ပေးချေငွေများနှင့် ပတ်သက်၍ ပင်ရင်းမှ နုတ်ယူပေးသွင်းရန် လို/မလို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ ၁၈-၆-၂၀၁၈ ရက်စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၄၇/၂၀၁၈ ပါ ဇယားအမှတ်စဉ် (ခ) အရ လိုင်စင်၊ ကုန်အမှတ်တံဆိပ်၊ မူပိုင်အခွင့်အရေး စသည်တို့ကို အသုံးချခွင့်ပြုသည့်အတွက် ပေးချေငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြည်တွင်းနေ (နိုင်ငံသား/ နိုင်ငံခြားသား) အတွက် ပေးချေငွေ အပေါ်ပင်ရင်းမှ နုတ်ယူပေးသွင်းသည့် အခွန် ၁၀% ဖြတ်တောက်ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပြီး ပြည်ပနေ (နိုင်ငံခြားသား) သို့ပေးချေ ပါက ပေးချေငွေအပေါ် ပင်ရင်းမှဖြတ်တောက်ပေးသွင်းသည့် အခွန် ၁၅% ဖြတ်တောက် ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ယင်းသို့ နုတ်ယူပေးသွင်းရာတွင် နုတ်ယူပေးသွင်းသူ၏အမည် ဖြင့် ပေးသွင်းခြင်းမပြုဘဲ နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းခံရသူ(ငွေလက်ခံရရှိသူ) ၏ အမည် သို့မဟုတ် လုပ်ငန်းအမည်ဖြင့် သက်ဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး၏ ဘဏ်စာရင်းသို့ ပေးသွင်းရမည် ဖြစ်ပါသည်။ သို့ရာတွင် ပြည်ပနေ နိုင်ငံခြားသားသို့ ပေးချေရမည်ဆိုပါက လိုက်နာ ကျင့်သုံးရန် သတ်မှတ်ချက် ၁/၂၀၂၂ ကို (၉-၆-၂၀၂၂) ရက်စွဲဖြင့်ထုတ်ပြန်ထားပြီးဖြစ်၍ ထုတ်ပြန်ချက်နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၇။ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားသို့ ပေးချေငွေသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာတစ်သိန်းနှင့်အထက် ဖြစ်ပါက ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းရသည့် အခွန်ပေးဆောင်ခြင်း ရှိ/မရှိ မည်သို့ ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားသို့ပေးချေငွေဖြစ်ပါက ပေးချေငွေအားလုံးအပေါ် အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် - ၄၇/၂၀၁၈ ပါ သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီပင်ရင်းမှ နုတ်ယူပေးသွင်းရသည့် အခွန်ကို နုတ်ယူပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။ အခွန်ထမ်းများအနေဖြင့် ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားသို့ ငွေပေးချေသည့်အခါ ပင်ရင်းမှနုတ်ယူပေးသွင်းရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂၈။ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် ADTA စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသောနိုင်ငံများအား သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း
အဖြေ။ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် အခွန်နှစ်ထပ်မကျသင့်စေရေး စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသည့် နိုင်ငံများမှာ ဖော်ပြပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) အိန္ဒိယ
- (ခ) လာအို
- (ဂ) မလေးရှား
- (ဃ) ကိုရီးယား
- (င) စင်္ကာပူ

- (စ) ထိုင်း
- (ဆ) UK(United Kingdom)
- (ဇ) ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတို့ဖြစ်ပြီး

မြန်မာနိုင်ငံအခွန်နှစ်ထပ်မကျသင့်စေရေး စာချုပ်ပါ အချက်အလက်များ သိရှိလိုပါက ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန၏ website ဖြစ်သော www.ird.gov.mm တွင် ဝင်ရောက် ဤ Home Page >> Tax Treaties များတွင် ဝင်ရောက်ကြည့်ရှုနိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၂၉။

ကုမ္ပဏီမှ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် အခွန်နှစ်ထပ်မကျသင့်စေရေး ADTA စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသည့် နိုင်ငံ၏ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ADTA အကျိုးခံစားခွင့်ရရန်မည်သို့ ဆောင်ရွက်ရမည်ကို သိရှိ လို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

မြန်မာနိုင်ငံနှင့် အခွန်နှစ်ထပ်မကျသင့်စေရေး ADTA စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသည့်နိုင်ငံ၏ ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ADTA အကျိုးခံစားလိုပါက သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးသို့ အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များဖြစ်သည့်-

- (၁) ADTA အရ အကျိုးခံစားခွင့် လျှောက်ထားလိုသည့်ကုမ္ပဏီ၏အမည်၊
- (၂) အမြဲတမ်းလိပ်စာ၊ ဖုန်းနံပါတ်၊ လုပ်ငန်း website လိပ်စာနှင့် e-mail လိပ်စာ၊
- (၃) မြန်မာနိုင်ငံ၌ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့်နေရာ/ ဒေသ/ လိပ်စာ၊
- (၄) ကုမ္ပဏီမှတ်ပုံတင်အမှတ်နှင့် ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ရာနေရာ၊
- (၅) ဒါရိုက်တာအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အစုရှယ်ယာပိုင်ဆိုင်မှု၊
- (၆) တွဲဖက်လုပ်ကိုင်သည့်ကုမ္ပဏီ (ဖြစ်ပါက) အုပ်စုအမည်၊
- (၇) တွဲဖက်လုပ်ကိုင်သည့် ကုမ္ပဏီများ (Associates)၊
- (၈) ADTA အရ အကျိုးခံစားခွင့် လျှောက်ထားရယူသူ၏ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ရာနိုင်ငံ အမည်၊ ရည်ညွှန်းလိုသည့် ADTA ၏ အခန်း (Article) နှင့် အကြောင်းအရင်း၊
- (၉) ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေအရ အခွန်ကျသင့်မည့် ပေးချေငွေအမျိုးအစား၊ ကျသင့်မည့် အခွန်နှုန်းထားနှင့် အခွန်စုစုပေါင်း၊
- (၁၀) ADTA အရတောင်းဆိုသည့် အခွန်နှုန်းထားနှင့်အခွန်စုစုပေါင်း
- (၁၁) လုပ်ငန်းသဘောတူစာချုပ် (စာချုပ်အရဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါက)
- (၁၂) လုပ်ငန်းစတင်သည့်ရက်စွဲ
- (၁၃) လုပ်ငန်းပြီးဆုံးသည့်ရက်စွဲ
- (၁၄) လျှောက်ထားလိုသည့်ကုမ္ပဏီ၏ ပင်မလုပ်ငန်း၊
- (၁၅) မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းဆောင်ရွက်သည့်ပင်မလုပ်ငန်း၊
- (၁၆) မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပ သို့မဟုတ် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း ဆောင်ရွက်ပေးသည့်လုပ်ငန်း နှင့်ပတ်သက်သည့် အသေးစိတ်ဖော်ပြချက်၊

(၁၇) မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း သို့မဟုတ် မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပမှ ရရှိသည့် ဝင်ငွေအမျိုးအစား ပမာဏ၊

(၁၈) ငွေပေးချေမှုပုံစံ၊

(၁၉) အကျိုးခံစားခွင့်လျှောက်ထားရယူသူ၏ သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံတွင် မည်သည့် ကာလအထိ အခွန်စာရင်း ရှင်းလင်းပြီးကြောင်း ဖော်ပြရန်၊

(၂၀) သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံ၏ အခွန်ထမ်းဖြစ်ကြောင်း (Certificate of Residence - COR) အတည်ပြုချက်အထောက်အထားတို့ဖြင့် ပူးတွဲတင်ပြလျှောက်ထားရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၃၀။ ဖျက်သိမ်းမည့် ကုမ္ပဏီမှ ပုံသေပိုင်ပစ္စည်းများ ရောင်းချခြင်းအတွက် ကြေညာလွှာ တင်သွင်းရန် လို/မလို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ဖျက်သိမ်းမည့် ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ပုံသေပိုင်ပစ္စည်းများရောင်းချပါက ရရှိသောမြတ်စွန်းငွေ အတွက် အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်းဆောင်ရမည်ဟု ဝင်ငွေခွန် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည်။ ဝင်ငွေခွန်နည်းဥပဒေ ပုဒ်မ ၅(က) အရ အခြေပစ္စည်းတစ်ခု သို့မဟုတ် တစ်ခုထက်ပို၍ ရောင်းချခြင်းပြုလုပ်သည့် နှစ်တစ်နှစ် အတွင်း အခြေပစ္စည်း၏ တန်ဖိုးစုစုပေါင်းသည် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန် အကောက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၈ အရ ကျပ်သိန်း ၁၀၀ ထက်မပိုလျှင် အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေပေါ်ပေါက်စေကာမူ ဝင်ငွေခွန်မကျသင့်စေရပါ။ သို့သော် ဝင်ငွေကြေညာလွှာ ကို အခြေပစ္စည်းရောင်းချသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း သက်ဆိုင်ရာကုမ္ပဏီက မိမိအခွန်စည်းကြပ်ခံယူသည့်ရုံးသို့ ပေးပို့ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၃၁။ ကုမ္ပဏီမှ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ နောက်ကျတင်သွင်းပါက ဒဏ်ကြေးမည်မျှပေးဆောင် ရမည်နှင့် အခွန်ပေးဆောင်ရန် နောက်ကျပေးဆောင်ခဲ့ပါက ဒဏ်ကြေးငွေမည်မျှ ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ဝင်ငွေကြေညာလွှာကို သတ်မှတ်ထားသည့်နေ့ရက်တွင် သို့မဟုတ် ယင်းနေ့ရက်မတိုင်မီတင်သွင်းရန် ပျက်ကွက်ပါက အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၆၇၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ အောက်ဖော်ပြပါ ဒဏ်ကြေးငွေ နှစ်ရပ်အနက်မှများရာ ဒဏ်ကြေးငွေကို ပေးဆောင်ရမည်-

(၁) ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်ပမာဏ၏ ၅ ရာခိုင်နှုန်းအပြင် တင်သွင်းရန် သတ်မှတ်ထားသည့် နေ့ရက်မှ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်က စည်းကြပ်မှု ပြုလုပ်သည့် အချိန်ကာလအထိ ကြေညာလွှာတင်သွင်းရန် ဆက်လက် ပျက်ကွက်နေသည့် တစ်လချင်းစီအတွက် သို့မဟုတ် တစ်လ၏အစိတ်အပိုင်း အတွက် ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်ပမာဏ၏ ၁ ရာခိုင်နှုန်း၊

(၂) ငွေကျပ်တစ်သိန်း ဖြစ်ပါသည်။

ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်အား သတ်မှတ်ရက်တွင် ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ခဲ့ပါက အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၇၄၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ စည်းကြပ်မှု သို့မဟုတ် ပြန်လည်စည်းကြပ်မှု ပြုလုပ်သည့်နေ့မှ ၁၄ ရက်အတွင်း သို့မဟုတ် စည်းကြပ်မှု အကြောင်းကြားစာပါ သတ်မှတ်ရက်တွင် ပေးဆောင်ရန်ရှိသည့် အခွန်အားလုံး ကိုဖြစ်စေ တစ်စိတ်တစ်ပိုင်း ကို ဖြစ်စေပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ပါက ပေးဆောင်ခြင်းမရှိသည့် အခွန်၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းနှင့်ညီမျှသည့်ပမာဏကို နောက်ကျပေးဆောင်ခြင်း အတွက် ဒဏ်ကြေးငွေအဖြစ် ပေးဆောင်ရပါမည်။

အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေများ အတွဲ (၁၁)

ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်

အမေး။ ၁။ ကုမ္ပဏီမှ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းနှင့် ဆောင်ရွက်သည့်လုပ်ငန်းအပေါ် တင်ဒါအောင်မြင်သူ အနေဖြင့် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်မည်မျှ ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းနှင့် ဆောင်ရွက်သည့်လုပ်ငန်းအပေါ် တင်ဒါအောင်မြင်သူ များ အနေဖြင့် နှစ်စဉ်ပြဋ္ဌာန်းသည့် ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (က) ပါ ကုန်စည်များ၊ ပုဒ်မခွဲ (ဃ) ပါ ဝန်ဆောင်မှုများအတွက် တင်ဒါရရှိခြင်းဖြစ်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ရန် မလိုအပ်ပါ။ အဆိုပါ ကုန်စည်နှင့် ဝန်ဆောင်မှုများမှအပ ကျန်ကုန်စည်နှင့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ခြင်းအတွက် တင်ဒါရရှိခြင်း ဖြစ်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ၅% ပေး ဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ စာချုပ်တန်ဖိုးအရ ကျသင့်ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကို တင်ဒါ အောင်မြင်သူအမည်ဖြင့် သက်ဆိုင်ရာအခွန်စည်းကြပ်မှုခံယူသည့်ရုံးတွင် ပေးသွင်း ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၂။ ကုမ္ပဏီပိုင်မြေအား ရောင်းချခြင်းအပေါ် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ရန် လို/မလို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီပိုင်မြေအား ရောင်းချပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ရန်မလိုပါ။ ဝင်ငွေခွန် ဖြစ်သော အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေခေါင်းစဉ်ဖြင့် မြတ်စွန်းငွေရရှိလျှင် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၇ အရ မြတ်စွန်းသည့် ကျပ်ငွေ သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြားငွေအပေါ်တွင် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၆ နှင့် ၆-က တို့အရ သက်သာခွင့်များ နုတ်ပယ်ခြင်းမပြုဘဲ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု ၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၇၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ ပုဂ္ဂိုလ်စုများ သို့မဟုတ် တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပါက မြတ်စွန်းသည့် ကျပ်ငွေ သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြားငွေအပေါ် ၁၀% ဖြင့် ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ဝင်ငွေခွန်နည်းဥပဒေ ၅(က) အရ အခြေပစ္စည်းကို ရောင်းချ လဲလှယ်ခြင်း သို့မဟုတ် အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်း ပြုလုပ်သည့် နေ့မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း ဝင်ငွေကြေညာလွှာကို သက်ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးသို့ ပေးပို့ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၃။ ကုမ္ပဏီမှ မြေငှားရမ်းခြင်းအပေါ် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် မည်မျှကျသင့်မည်နှင့် ကျသင့် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကို မည်သူက ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ မြေငှားရမ်းခြင်းဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းသည် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက် ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (ဃ) တွင် ဖော်ပြထားသော ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းအမျိုးအစား (၃၄) မျိုးတွင် မပါဝင်သောကြောင့် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ကျသင့်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ပြည်တွင်း၌ ဆောင်ရွက်သည့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများအနေဖြင့် အခွန်စည်းကြပ်ထိုက်သောရငွေ

ပမာဏကျော်လွန်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၅၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်မကျသင့်မီရငွေနှင့်အတူ ဝန်ဆောင်မှုကိုရယူသူ ထံမှ အခွန်ကို တစ်ပါတည်းကောက်ခံပြီးပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ရာ မြေငှားရမ်းခြင်း ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းမှ ဝန်ဆောင်မှုဆောင်ရွက်သူ (မြေပိုင်ရှင်) သည် ဝန်ဆောင်မှုကိုရယူသူ (ငှားရမ်းသူ) ထံမှ အခွန်ကို တစ်ပါတည်းကောက်ခံပြီး ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၄။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်ပအလုပ်အကိုင်ရှာဖွေရေးဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းဖြစ်သော ပြည်ပနိုင်ငံသို့ အလုပ်သမားများပို့ဆောင်ခြင်းဝန်ဆောင်မှုအပေါ် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ကျသင့်/မကျသင့် သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်ပအလုပ်အကိုင်ရှာဖွေရေးဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းဖြစ်သော ပြည်ပနိုင်ငံသို့ အလုပ်သမားများပို့ဆောင်ခြင်းဝန်ဆောင်မှုအပေါ် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (ဃ) ပါ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် မကျသင့်သည့် ဝန်ဆောင်မှု အမျိုးအစား (၃၄) မျိုးတွင် မပါဝင်သဖြင့် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ၅% ကျသင့် မည်ဖြစ်ပါသည်။ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၅(ခ) အရ ဝန်ဆောင်မှုဆောင်ရွက်သူသည် ဝန်ဆောင်မှုရငွေနှင့်အတူ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကို ဝန်ဆောင်မှုရယူသူထံမှ တစ်ပါတည်းကောက်ခံ၍ ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၅။ ကုမ္ပဏီမှ ငွေကြေးဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ကျသင့်/မကျသင့် သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ငွေကြေးဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ပါက ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (ဃ) ၏ စဉ် (၂၁) တွင် “ဘဏ်နှင့် ဗဟိုဘဏ်မှခွင့်ပြုချက်ဖြင့် ဆောင်ရွက်နေသော ငွေရေးကြေးရေးဝန်ဆောင်မှုဆိုင်ရာ လုပ်ငန်း” ဟု ဖော်ပြထားပါသဖြင့် ယင်းလုပ်ငန်းနှင့် အကျုံးဝင်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်မကျသင့်ပါ။ အခြားလုပ်ငန်းများဖြစ်ပါကပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (င) အရ အခြားဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများမှ ရငွေအပေါ်တွင် ငါးရာခိုင်နှုန်းဖြင့် ကုန်သွယ် လုပ်ငန်းခွန် ကျသင့်မည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၆။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်တွင်းရှိ ဂျပန်သံရုံးဝန်ထမ်းများအား အမှတ်တရပစ္စည်းများဖြစ်သော စာအုပ်၊ သော့ချိတ် စသည် ပစ္စည်းများရောင်းချပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ကျသင့်/မကျသင့် သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်တွင်းရှိ ဂျပန်သံရုံးဝန်ထမ်းများအား အမှတ်တရပစ္စည်းများဖြစ်သော စာအုပ်၊ သော့ချိတ် စသည့်ပစ္စည်းများရောင်းချပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (က) တွင် ဖော်ပြထားသော ကုန်စည် (၄၆) မျိုးမှအပ ကျန်ကုန်စည်များ ဖြစ်ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ၅% ကျသင့်မည်ဖြစ်ပါသည်။ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ်၊

၂၈/၂၀၁၉ အရ အဆိုပါဝန်ဆောင်မှုမပါ၍ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကျသင့်ပါသဖြင့် ပြန်အမ်းငွေလျှောက်လွှာ လျှောက်ထားစရာမလိုပါ။

အမေး။ ၇။

ကုမ္ပဏီမှလုပ်ငန်းများလုပ်ကိုင်ခြင်းမရှိသေးသဖြင့် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်မှတ်ပုံတင် ထားခြင်းမရှိပါ။ အခြားနေရာမှ ပစ္စည်းဝယ်ယူခြင်းအတွက် ပေးခဲ့ရသောကုန်သွယ် လုပ်ငန်းခွန် ၅ ရာခိုင်နှုန်းအား ခုနှိမ်ခွင့်အဖြစ်ခံစားခွင့် ရှိ/မရှိ သိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

ကုမ္ပဏီ၏ လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ခြင်းမရှိသေး၍ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ မှတ်ပုံတင်ထားခြင်း မရှိသော်လည်း ပစ္စည်းဝယ်ယူခြင်းအတွက် ပစ္စည်းတန်ဖိုးနှင့်အတူ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ၅% ပေးဆောင်ခဲ့ရခြင်းအတွက် စရိတ်အဖြစ် ခုနှိမ်ခွင့်ကိုခံစားလို ပါက ပစ္စည်းရောင်းချသူတွင် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်မှတ်ပုံတင် ပတခ(ကသခ)-၀၁-၀၂၊ ယခင် ပတခ(ကသခ)-၂ ကို ရယူထားပြီးဖြစ်ရန် လိုအပ်မည်။ ဝယ်ယူသူမှာလည်း ရယူထားမှသာ ရောင်းချသူမှ ပစ္စည်းဝယ်ယူသူသို့ ပစ္စည်းဝယ်ယူရာတွင် ပေးဆောင်ခဲ့ ရခြင်းအတွက် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ခဲ့ကြောင်း အထောက်အထားအဖြစ် ပတခ(ကသခ)-၀၅-၀၁ ယခင် ပတခ(ကသခ)-၃၁ ကို ထုတ်ပေးနိုင်မည်ဖြစ်ပြီး ဝယ်ယူသူမှ လက်ခံရရှိသည့် ပတခ(ကသခ)-၃၁ သို့မဟုတ် ပတခ(ကသခ)-၀၅-၀၁ ကို အထောက်အထားအဖြစ် တင်ပြ၍ စရိတ်အဖြစ်သော်လည်းကောင်း၊ အခွန် ကျသင့်ခြင်းဖြစ်ပါက အခွန်ခုနှိမ်ခွင့် သော်လည်းကောင်း ခံစားခွင့်ရရှိမည် ဖြစ်ကြောင်းနှင့် ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက် ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၅၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) ၏ ရှင်းလင်းချက် (၂) ဖော်ပြချက်မှာ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်တွင် မည်သို့ပင် ပြဋ္ဌာန်း ပါရှိစေကာမူ မှတ်ပုံတင်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စည်းကြပ်ထိုက်သည့်ရောင်းရငွေ၊ ရငွေရရှိမည့်သူ သို့မဟုတ် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ခုနှိမ်ခွင့် ခံစားလိုသူ မည်သူမဆို မှတ်ပုံတင်ခြင်းကို ဆောင်ရွက်ရမည်ဟု ဖော်ပြထားသဖြင့်လုပ်ငန်း မှတ်ပုံတင် လက်မှတ် လျှောက်ထားရယူထားရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၈။

ကုမ္ပဏီမှ လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ခြင်းအတွက် ရောင်းရငွေကျပ်သိန်း ၅၀၀ မကျော် ပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ရန် လို/မလို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။

ကုမ္ပဏီမှ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ရာတွင် နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း ရောင်းရငွေကျပ်သိန်း ၅၀၀ ကျော်လွန်ခြင်းမရှိပါက ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ပေးဆောင်ရန်မလိုပါ။ သို့ရာတွင် အခွန် ခုနှိမ်ခံစားလိုသောကြောင့်ဖြစ်စေ၊ လုပ်ငန်းသဘောသဘာဝအရ လိုအပ်ချက်ကြောင့် ဖြစ်စေ၊ မှတ်ပုံတင်ခြင်းကို မိမိဆန္ဒအလျောက်ဆောင်ရွက်မည်ဆိုပါက ကုန်သွယ် လုပ်ငန်းခွန် ကောက်ခံပေးဆောင်ခြင်း၊ သုံးလတစ်ကြိမ် ကြေညာလွှာနှင့် နှစ်ချုပ် ကြေညာလွှာတင်သွင်းခြင်းတို့ကို ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ နှင့်အညီ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၉။ ကုမ္ပဏီမှ အစိုးရပိုင်မြေအား နှစ်ရှည်ငှားရမ်း၍ အဆောက်အအုံဆောက်လုပ်ခြင်းမှ တိုက်ခန်းရောင်းရငွေအပေါ်တွင် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်မည်မျှကျသင့်မည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ အစိုးရပိုင်မြေအား နှစ်ရှည်ငှားရမ်း၍ အဆောက်အအုံဆောက်လုပ်ခြင်းမှ တိုက်ခန်းရောင်းရငွေအပေါ်တွင် ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု၏အခွန်အကောက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (စ) အရ မည်သူမဆို နိုင်ငံပိုင်မြေအား နှစ်ရှည်ငှားရမ်း၍ဖြစ်စေ၊ နိုင်ငံတော်နှင့်အကျိုးတူပူးပေါင်း၍ဖြစ်စေ၊ ပုဂ္ဂလိကပိုင်မြေတွင်ဖြစ်စေ၊ မြေပိုင်ရှင်နှင့် အကျိုးတူပူးပေါင်း၍ဖြစ်စေ အခြေခံအဆောက်အအုံအား တည်ဆောက်ပြုပြင် ရောင်းချခြင်းမှရောင်းရငွေအပေါ်တွင် သုံးရာခိုင်နှုန်း ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ကျသင့် မည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၀။ ကုမ္ပဏီမှ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ခန့်ခွဲခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြည်တွင်း၌ ပေးဆောင်ခဲ့ ရသော ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကို ခန့်ခွဲရရန် မည်သည့်အထောက်အထား တင်ပြရမည် ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ခန့်ခွဲခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြည်တွင်း၌ ပေးဆောင်ခဲ့ ရသော ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ကို ခန့်ခွဲရရန် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ပေးဆောင် ခဲ့သော သက်သေခံလက်မှတ်ဖြစ်သော ပတခ(ကသခ)-၀၅-၀၁(ယခင် ပတခ(ကသခ)-၃၁) နှင့်အတူ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်စည်းမျဉ်း ၄၂၊ စည်းမျဉ်းခွဲ (ည) အရ ခန့်ခွဲပြီးကြောင်း တင်ပြလွှာ ပတခ(ကသခ)-၀၅-၀၃ ယခင် ပတခ(ကသခ)-၃၃ တို့ဖြင့် တင်ပြရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၁။ ကုမ္ပဏီသည် ပြည်တွင်းမှဝယ်ယူသောကုန်စည်များအတွက် ကုန်စည်တန်ဖိုးနှင့်အတူ ပေးဆောင်ခဲ့ရသော ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ခန့်ခွဲသတ်မှတ်ပုံစံဖြစ်သော ယခင် ပတခ(ကသခ)-၃၁ ယခု ပတခ(ကသခ)-၀၅-၀၁ ပုံစံအား မည်သူကလက်မှတ်ရေးထိုး ရမည် ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီသည် ပြည်တွင်းမှဝယ်ယူသောကုန်စည်များအတွက် ကုန်စည်တန်ဖိုးနှင့်အတူ ပေးဆောင်ခဲ့ရသော ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ခန့်ခွဲသတ်မှတ်ပုံစံဖြစ်သော ယခင် ပတခ(ကသခ)-၃၁ ယခု ပတခ(ကသခ)-၀၅-၀၁ ပုံစံအား အခွန်ဆိုင်ရာစီမံအုပ်ချုပ်မှုဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၇(က) အရ ကုမ္ပဏီက လိုအပ်သည့် စာရင်းဇယားနှင့် အထောက်အထား များကို မှတ်တမ်းထားရန်နှင့်ထိန်းသိမ်းထားရန် ကုမ္ပဏီအတွင်းရေးမှူး သို့မဟုတ် ယင်းကုမ္ပဏီ၏ အခြားအရာထမ်းတစ်ဦးကို ခန့်အပ်တာဝန်ပေးရမည်ဖြစ်သောကြောင့် ကုမ္ပဏီက တာဝန်ပေးအပ်ထားသော အရာထမ်းတစ်ဦးမှ လက်မှတ်ရေးထိုးရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေများ အတွဲ (၁၁)

အထူးကုန်စည်ခွန်

အမေး။ ၁။ ကုမ္ပဏီမှ ပြည်တွင်းထုတ်အရက်အားဝယ်ယူ၍ ပြန်လည်ရောင်းချပါက အထူးကုန်စည်ခွန် ကျသင့်/မကျသင့်နှင့် မည်သည့်အခွန်များ ပေးဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်ခြင်း

အဖြေ။ ပြည်တွင်း၌အရက်ဝယ်ယူ၍ ပြန်လည်ရောင်းချခြင်းသည် အထူးကုန်စည်ခွန်မကျသင့်ပါ။ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ၅% ကျသင့်မည်ဖြစ်ပါသည်။ အထူးကုန်စည်ခွန် ကျသင့်စေသည့် ဆောင်ရွက်မှုများမှာ အထူးကုန်စည်ကို ပြည်တွင်းသို့ တင်သွင်းခြင်းဖြစ်ပါက တင်သွင်းသူ မှ အထူးကုန်စည်ခွန်ပေးဆောင်ရပါမည်။ ပြည်တွင်း၌ ထုတ်လုပ်ခြင်းဖြစ်ပါက ထုတ်လုပ်သူ၊ ပြည်ပသို့တင်ပို့ခြင်း ဖြစ်ပါက တင်ပို့သူ၊ အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်ကို လက်ဝယ်ထားရှိခြင်းဖြစ်ပါက လက်ဝယ်ထားရှိသူမှ အထူးကုန်စည်ခွန် ပေးဆောင်ရန် တာဝန်ရှိမည်ဖြစ်ပါသည်။

အခွန်ဆိုင်ရာအမေးအဖြေများ အတွဲ (၁၁)

တံဆိပ်ခေါင်းခွန်

အမေး။ ၁။ ငှားရမ်းခသတ်မှတ်ပြီး စပေါ်ငွေပေးရသော အဆောက်အဦအား ၁ နှစ်စာ ငှားရမ်းခြင်း အတွက် စာချုပ်ချုပ်ဆိုရာတွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်မည်မျှထမ်းဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ငှားရမ်းခသတ်မှတ်ပြီး စပေါ်ငွေပေးရသော အဆောက်အဦအား ၁ နှစ်စာ ငှားရမ်းခြင်း အတွက် စာချုပ်ချုပ်ဆိုရာတွင် မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းခွန်အက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲ ဇယား (၁) စဉ် ၃၅ (က) (၁) အရ ငှားရမ်းခကာလ ၁ နှစ် ထက်မပိုလျှင် ငှားရမ်းခ ရငွေ၏ ၀.၅% ဖြင့် ငှားရမ်းခအပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထမ်းဆောင်ရမည့်အပြင် စဉ် ၃၅ (ဂ) အရ စပေါ်ပေးငွေအပေါ် ၂% ဖြင့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ကျသင့်မည်ဖြစ်ကြောင်း ဖြေကြားပါသည်။

အမေး။ ၂။ ပစ္စည်းလွှဲပြောင်းစာချုပ်စာတမ်းအပေါ်တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မည်မျှကျသင့်မည်ကို သိရှိ လို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပစ္စည်းလွှဲပြောင်းခြင်းစာချုပ်စာတမ်းအပေါ် မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းခွန်အက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲဇယား (၁) စဉ် ၂၃ အရ အဖိုးစားနားသင့်ငွေအပေါ်တွင် ၂ ရာခိုင်နှုန်း အပြင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်အက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃-က အရအပို တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ၂% စုစုပေါင်း ၄% ဖြင့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထမ်းဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၃။ မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပတွင် အစုရှယ်ယာဝယ်ယူခြင်းအတွက် စာချုပ်ချုပ်ဆိုခဲ့ပြီးနောက် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း၌ မည်သည့်အချိန်တွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ထမ်းဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပတွင် အစုရှယ်ယာဝယ်ယူခြင်းအတွက် စာချုပ်ချုပ်ဆိုခဲ့မှုအပေါ် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း၌ ပထမဦးစွာ လက်ခံရရှိပြီးနောက် (၃) လအတွင်း မြို့နယ် အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး ထံယူဆောင်လာပြီး တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ကပ်နှိပ်ထမ်းဆောင်နိုင်ကြောင်း တံဆိပ်ခေါင်းခွန်အက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၈ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည်။

အမေး။ ၄။ ကုမ္ပဏီမှ အစုရှယ်ယာတချို့အား အခြားသူတစ်ဦးထံ အပေါင်ထား၍ ပြန်ဆပ်ရာတွင် အစုရှယ်ယာအပေါင်ထားခြင်းအတွက် အပေါင်စာချုပ်ချုပ်ဆိုရာတွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မည်မျှထမ်းဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ မြန်မာနိုင်ငံ တံဆိပ်ခေါင်းခွန်အက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲဇယား (၁) စဉ် ၄၀ အရ အပေါင်စာချုပ်ဖြစ်ပါက ၎င်းမှာပိုင်ဆိုင်ကြောင်းပြသည့် စာချုပ်စာတမ်းများ တင်သွင်းခြင်းနှင့်လည်းကောင်း အပေါင်အနှံနှင့်လည်းကောင်း သက်ဆိုင်သည့် သဘောတူစာချုပ် မဟုတ်သည့် အပေါင်စာချုပ်ဖြစ်၍

(က) အဆိုပါ စာချုပ်တွင် ပါဝင်သော ပစ္စည်းအားလုံးကိုဖြစ်စေ၊ တစ်စိတ် တစ်ဒေသကိုဖြစ်စေ၊ ပေါင်နှံသူက လက်ရှိပေးအပ်လျှင် သို့မဟုတ် ပေးအပ်ရန်သဘောတူလျှင် အဆိုပါစာချုပ်ဖြင့် အာမခံပေးသည့်ငွေနှင့် ညီမျှသော အဖိုးစားနားအတွက် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်မှာ ၂ ရာခိုင်နှုန်း ဖြစ်သည်။

(ခ) အထက်တွင်ဆိုခဲ့သည့်အတိုင်း လက်ရှိပေးအပ်လျှင် သို့မဟုတ် ပေးအပ် ရန်သဘောတူလျှင် ၀.၅ ရာခိုင်နှုန်းဖြင့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထမ်းဆောင် ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၅။ စာချုပ်ချုပ်ဆိုရာတွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်လုံလောက်စွာ မထမ်းဆောင်ပါက ဒဏ်ကြေး ငွေ မည်မျှထမ်းဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထိုက်သင့်သည့် စာချုပ်စာတမ်းများတွင် ထိုက်သင့်သည့်တံဆိပ်ခေါင်း ခွန် အပြည့်အဝထမ်းဆောင်ထားခြင်းမရှိလျှင် ဥပဒေအရ သို့မဟုတ် အမှုသည်တို့၏ သဘော တူညီချက်အရ သက်သေခံချက်ရယူပိုင်ခွင့်အာဏာရှိသူတစ်ဦးတစ်ယောက်က မည်သည့်အမှုကိစ္စနှင့်မျှ သက်သေခံချက်အဖြစ် လက်ခံခွင့်မရှိသည့်အပြင် ထိုစာချုပ် စာတမ်းအရ ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ မှတ်ပုံတင်ခြင်း သို့မဟုတ် မှန်ကန်ကြောင်း အသိအမှတ်ပြုသက်သေခံ ချက်လက်မှတ်ရေးထိုးခြင်းများ ဆောင်ရွက်ခွင့်မရှိကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်း အက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃၅ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည်။ စာချုပ် စာတမ်းတစ်စုံတစ်ရာသည် ထိုက်သင့်သည့်တံဆိပ်ခေါင်းခွန် လုံလောက်စွာထမ်းဆောင် ထားခြင်းမရှိပါက မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃၃ အရ သိမ်းချုပ်၍ ပုဒ်မ ၃၅ (က) အရ ထိုက်သင့်သည့်တံဆိပ်ခေါင်းခွန် သို့မဟုတ် ပြည့်မီရန် လိုအပ်သည့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်၏ သုံးဆနှင့်ညီမျှသောငွေကို ပေးဆောင်စေ၍သော် လည်းကောင်း သက်သေခံချက်အဖြစ် လက်ခံနိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၆။ တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်မှ လျော်ကြေးခံဝန်ချုပ်နှင့်စပ်လျဉ်းသော စာချုပ်အပေါ်တွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မည်မျှထမ်းဆောင်ရမည်နှင့် မည်သူကထမ်းဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်မှ လျော်ကြေးခံဝန်ချုပ်နှင့်စပ်လျဉ်းသော စာချုပ်အပေါ်တွင် မြန်မာနိုင်ငံ တံဆိပ်ခေါင်းခွန်အက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲဇယား (၁) စဉ် (၃၄) အရ လျော်ကြေးခံဝန်ချုပ်အပေါ်တွင် ၀.၅% ဖြင့် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထမ်းဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါကြောင်းနှင့် ထိုတံဆိပ်ခေါင်းခွန်ကို မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၉ အရ စာချုပ်စာတမ်းကိုရေးသားသူ၊ ပြုလုပ်သူ သို့မဟုတ် ချုပ်ဆိုသူက ပေးဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၇။ ကမ္ဘောဇဘဏ်မှ ဝန်ထမ်းများအား ငွေချေးစာချုပ်အပေါ် ခံဝန်စာချုပ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မည်မျှထမ်းဆောင်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကမ္ဘောဇဘဏ်မှ ဝန်ထမ်းများအား ငွေချေးစာချုပ်အပေါ် ခံဝန်စာချုပ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲဇယား (၁) စဉ် ၅၇ အရ ၎င်းမှာ ရာထူးအလျောက် ကျနစွာဆောင်ရွက်ရန် သို့မဟုတ် ထိုရာထူးအလျောက် ရရှိသည့်ငွေ သို့မဟုတ် အခြားပစ္စည်းအတွက် တာဝန်ခံရန် အာမခံအဖြစ်ဖြင့် ချုပ်ဆိုသည့် သို့မဟုတ် ပဋိညာဉ်အတိုင်း ကျနစွာဆောင်ရွက်စေရန် ခံဝန်သူက ချုပ်ဆို သည့်စာချုပ်ဖြစ်၍ -

(က) အာမခံသည် ငွေပေါင်းကျပ်တစ်သိန်းငါးသောင်းထက်မပိုလျှင် - အာမခံ သည့် ငွေအပေါ်တွင် ၀.၅%

(ခ) အခြားကိစ္စရပ်တစ်ခုခုဖြစ်လျှင် - ကျပ်နှစ်ထောင်ငါးရာဖြစ်၍ အထက် ဖော်ပြပါ ကိစ္စနှစ်ရပ်နှင့် အကျုံးဝင်သောစာချုပ်အပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ထမ်းဆောင် ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၈။ ကုမ္ပဏီမှ အခြားကုမ္ပဏီတစ်ခု၏ လုပ်ငန်းဖက်စပ် လုပ်ကိုင်မှုစာချုပ်ကို ဖျက်သိမ်းသည့် စာချုပ်အပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မည်မျှထိုက်သင့်သည်ကို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ အခြားကုမ္ပဏီတစ်ခု၏ လုပ်ငန်းဖက်စပ် လုပ်ကိုင်မှုစာချုပ်ကို ဖျက်သိမ်း သည့် စာချုပ်အပေါ် မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲဇယား (၁) စဉ် ၄၆(ခ) အရ တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထိုက်သင့်ငွေမှာ ကျပ် နှစ်ထောင်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၉။ စာချုပ်ချုပ်ဆိုမှုအပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ထမ်းဆောင်ရန်မည်သည့်ရုံးနှင့် ဆက်သွယ် ဆောင်ရွက်ရမည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထိုက်သင့်သော စာချုပ်စာတမ်းတစ်ခုခုကိုချုပ်ဆိုသူ မည်သူမဆို စာချုပ်မချုပ်ဆိုမီဖြစ်စေ သို့မဟုတ် စာချုပ်ချုပ်ဆိုချိန်တွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ထမ်းဆောင်ရမည်ဟု မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၇ တွင် ပြဋ္ဌာန်း ထားပါသည်။ ကပ်နှိပ်လိုသည့် စာချုပ်စာတမ်း/စာမှတ်စာတမ်းများတင်ပြ၍ ထိုက်သင့် သည့် ရုံးခွန်/တံဆိပ်ခေါင်းခွန်များကို မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးရုံးများနှင့် ဗဟိုအရောင်း ကောင်တာများတွင် ဥပဒေ/နည်းဥပဒေများနှင့်အညီ လွတ်လပ်စွာဝယ်ယူကပ်နှိပ်နိုင်ပါသည်။

အမေး။ ၁၀။ အဆောက်အဦငှားရမ်းခြင်းအတွက် ၁၅ နှစ်စာ စာချုပ်အပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် လုံလောက်စွာ ထမ်းဆောင်ထားပြီး ငှားရမ်းကာလ ၁၅ နှစ်မပြည့်သော်လည်း ပိုင်ရှင်အမည် ပြောင်းလဲသွားပါက စာချုပ်အသစ် ထပ်မံချုပ်ဆိုရန် လို/မလို သိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ အဆောက်အဦငှားရမ်းခြင်းအတွက် ၁၅ နှစ်စာ စာချုပ်အပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် လုံလောက်စွာ ထမ်းဆောင်ထားပြီး ငှားရမ်းကာလ ၁၅ နှစ်မပြည့်သော်လည်း

ပိုင်ရှင်အမည် ပြောင်းလဲသွားပါက မူလစာချုပ်မှာ ပျက်ပြယ်သွားပြီဖြစ်ပါသဖြင့် ပိုင်ရှင်အသစ်အမည်ဖြင့် အငှားစာချုပ် ထပ်မံချုပ်ဆိုပြီး တံဆိပ်ခေါင်းခွန်လည်း ထမ်းဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၁။ တံဆိပ်ခေါင်းခွန်လုံလောက်စွာ ထမ်းဆောင်ထားခြင်းမရှိသော စာချုပ်စာတမ်းအပေါ် ဒဏ်ကြေးငွေတစ်ဆယ်ဆ အစား ဒဏ်ကြေး ငွေသုံးဆကို မည်သည့်အချိန်တွင် ပြင်ဆင် သတ်မှတ်သည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ ၂၆-၁၁-၂၀၁၉ နေ့တွင် “မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်း အက်ဥပဒေ ကိုပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေ” ကိုပြဋ္ဌာန်းခဲ့ပါသည်။ ထိုဥပဒေတွင် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် လုံလောက်စွာထမ်းဆောင်မထားသော စာချုပ်စာတမ်းအပေါ် ဒဏ်ကြေးငွေ တစ်ဆယ်ဆ အစား ဒဏ်ကြေးငွေ သုံးဆ ကို ပြင်ဆင်သတ်မှတ်လိုက်ပါသည်။ သို့ဖြစ်ပါ၍ ဒဏ်ငွေ တပ်ရိုက်ရာတွင် မည်သည့်ကာလကချုပ်ဆိုသည့် စာချုပ်ပင်ဖြစ်စေ ၂၆-၁၁-၂၀၁၉ ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနေ့နောက်ပိုင်းတွင် သိမ်းချုပ်ခြင်း၊ ဒဏ်ငွေတပ်ရိုက်ခြင်း ပြုလျှင် ဒဏ်ငွေကို သုံးဆ သာ ပေးဆောင်စေရမည်ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၂။ ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် ဖွဲ့စည်းရန်ရည်ရွယ်သည့်ကုမ္ပဏီတစ်ခုခုဖြစ်စေ ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် ဖွဲ့စည်းရန် ရည်ရွယ်သည့် ကုမ္ပဏီတစ်ခုခုက ချေးယူလိုက်သည့် ငွေတစ်ရပ်ရပ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ဖြစ်စေ အစုရှယ်ယာများကို ခွဲဝေသတ်မှတ်သည့်စာအပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မည်မျှထိုက်သင့်မည်ကို သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် ဖွဲ့စည်းရန်ရည်ရွယ်သည့်ကုမ္ပဏီတစ်ခုခုဖြစ်စေ ကုမ္ပဏီ သို့မဟုတ် ဖွဲ့စည်းရန် ရည်ရွယ်သည့် ကုမ္ပဏီတစ်ခုခုက ချေးယူလိုက်သည့် ငွေတစ်ရပ်ရပ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ဖြစ်စေ အစုရှယ်ယာများကို ခွဲဝေသတ်မှတ်သည့်စာအပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန် မှာ ကျပ် ခြောက်ရာ ထိုက်သင့်ပါသည်။

အမေး။ ၁၃။ ကုမ္ပဏီမှ ဆိုင်ကယ်ရောင်းချသည့် မြေနေရာအငှားစာချုပ်အား ပြန်လည်အပ်နှံစာချုပ် အပေါ် တံဆိပ်ခေါင်းခွန်မည်မျှထိုက်သင့်သည်ကိုသိရှိလို၍ မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ ကုမ္ပဏီမှ ဆိုင်ကယ်ရောင်းချသည့် မြေနေရာအငှားစာချုပ်အား ပြန်လည်အပ်နှံစာချုပ် အပေါ် မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မခွဲ (၁၆) (ခ) အရ မရွှေ့မပြောင်း နိုင်သောပစ္စည်းကို ငှားရမ်းသည့်စာချုပ်စာတမ်း နှင့်သက်ဆိုင်ပါက မြန်မာနိုင်ငံ တံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ၏ နောက်ဆက်တွဲဇယား (၁) စဉ် ၆၁ တွင် အငှားစာချုပ် ပြန်အပ်စာတမ်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍

(က) အငှားစာချုပ်အတွက် ထိုက်သင့်သော တံဆိပ်ခေါင်းခွန်မှာ ကျပ် ၅၀၀ ထက် မပိုလျှင် - အဆိုပါ အငှားစာချုပ်အတွက် ထိုက်သင့်သော တံဆိပ်ခေါင်းခွန်။

(ခ) အခြားကိစ္စတစ်ခုခုဖြစ်လျှင် - ကျပ် ၆၀၀ ကင်းလွတ်ခွင့် (အငှားစာချုပ်မှာ တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ကင်းလွတ်လျှင် ထိုအငှားစာချုပ်ကို ပြန်လည်စွန့်လွှတ် သည့်စာတမ်း) တို့ဖြစ်ပါသည်။

အမေး။ ၁၄။ Audit Firm နှင့် စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသော သီလဝါစက်မှုဇုန်အတွင်းရှိ ကုမ္ပဏီတစ်ခုမှ စာချုပ်မူရင်းမဟုတ်သော Scan ဖတ်ထားသော စာချုပ်စာတမ်းအပေါ် တံဆိပ်ခေါင်း ကပ်နှိပ်ခွင့် ရှိ/မရှိ သိရှိလို၍မေးမြန်းခြင်း

အဖြေ။ မြန်မာနိုင်ငံတံဆိပ်ခေါင်းအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၇ အရ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း တံဆိပ်ခေါင်းခွန် ထိုက်သင့်သော စာချုပ်စာတမ်းတစ်ခုခုကို ချုပ်ဆိုသူ မည်သူမဆို စာချုပ်ချုပ်ဆိုသည့် အချိန်ဖြစ်စေ၊ စာချုပ်မချုပ်ဆိုမီအချိန်တွင်ဖြစ်စေ တံဆိပ်ခေါင်းခွန်ထမ်းဆောင်ရမည် ဖြစ်ကြောင်းနှင့် မူရင်းစာချုပ်စာတမ်းအပေါ်တွင်သာ တံဆိပ်ခေါင်းကပ်နှိပ်ရမည် ဖြစ်ပြီး Audit Firm နှင့်စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသော သီလဝါစက်မှုဇုန် အတွင်းရှိ ကုမ္ပဏီတစ်ခုမှ စာချုပ်မူရင်းမဟုတ်သော Scan ဖတ်ထားသော စာချုပ်စာတမ်း အပေါ် တံဆိပ်ခေါင်း ကပ်နှိပ်ခွင့်မရှိပါ။